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A TARTALOMBÓL

NÖVELNI A PARTTAGOK
FELELŐSSÉGÉT

ÉRTÉKELŐ TAGGYŰLÉS

A NEVELŐ TANÁROK 
MUNKÁJA

GONDOLATOK 
AZ OLIMPIÁRÓL

VÉLEMÉNY:
SZAKOSODÁS?

Fock Jenő látogatása 
a IX. kerületben

Fock Jenő, az MSZMP Poli
tikai Bizottságának tagja feb
ru á r  20-án látogatást te tt a 
IX. kerületben. A vendéget a 
kerületi pártbizottság székhá- 
házában dr. V idd Kálmán, a  
budapesti pártbizottság osz
tályvezetője, Gál Lászióné, a 
IX. kerületi pártbizottság el
ső titkára, Szabados László, a 
IX. kerületi tanács elnöke fo
gadta.

Gál Lászlóné, a  pártbizott
ság első titkára  tájékozta
tá st adott a kerület politikai, 
gazdasági helyzetéről, a kerü
letfejlesztési célkitűzésekről:

— Az érdeklődés központjá
ban jelenleg a gazdasági te r
vezőm unka áll — m ondotta. 
— A kerület vállalatainál 
m ost folyik az V. ötéves terv
feladatok kidolgozása és 
egyeztetése a m inisztérium ok
kal. Gál elvtársnő a helyzetet 
értékelve m egállapította, hogy 
sikerü lt erősíteni a tervkészí
tésben is a dem okratikus vo
násokat. A javaslatokat m in
denü tt munkásgyűléseken, ak
tívaértekezleteken, szocialista 
brigádvezetőkkel és szakszer

vezeti bizalmikkal vitatják 
meg. Ily módon a párt-alap- 
6Zervezetek segítségével a 
dolgozók széles tömegeit von
ják be a tervezésbe, kikérik 
véleményüket, javaslatukat, $ 
az ésszerű ötleteket beépítik a 
vállalati ötéves tervbe.

Fock Jenő, az MSZMP Po
litikai B izottságának tag ja  a 
népgazdaság V. ötéves tervé
nek végrehajtásával kapcso
latban hangsúlyozta a  vállala
tok szerepét, felelősségét. 
M inden üzemnek, vállalatnak 
a rra  kell törekednie, hogy sa
já t területén eleget tegyen a 
követelményeknek. Beszélt a 
gazdaságirányítás folyam atos
ságáról, az új közgazdasági 
szabályozók jelentőségéről, az 
üzemi dem okrácia fejlesztésé
ről, a  m unka- és üzemszerve
zés fontosságáról. Végezetül 
szólt a  FKP XXII. kongresz- 
szusán szerzett élm ényeiről is.

A konzultáció során Fock 
elv társ a kerületi párt-végre
hajtóbizottság tagjai, a kerü
leti társadalm i szervezetek ve
zetői, a nagyüzemi pártbizott
ságok titkárai és az apparátus 
dolgozói kérdéseire válaszolt.

SZÁMVETÉS

A KONGRESSZUS ELŐTT
Az értékeléssel és a tagsági 

Viszony m egújításával kap
csolatos beszélgetések az alap
szervezeti és az országos 
KJSZ-m unkát értékelő tag
gyűlések, küldöttértekezletek 
sora áll KISZ-szervezetek 
e lő tt Sőt, jócskán benne já 
runk  m ár ebben a folyam at
ban, am ely ism ét k ínálja ön
magunk,, kis és nagy közössé
gütik helyének, szerepének 

.megtalálásáig, a kölcsönös ön- 
' b írálatot, s a s u n k a t érintő 
gondolatok megfogalmazását, 
te ttek  ..tervezését és valóra 
váltását. S ú jra  felhívást k a 
pott niinden KISZ-tag arra, 
hogy megannyi és m indig új- 

• ra term elődő ellentmondás, 
nehézség közepette egyetlen 
dologban meggyőzzük önm a
gunkat és m ásokat: két alter
natíva áll m indannyiunk 
előtt.. Külsőként, kívülálló
ként szemlélni, b írálni mások 
igyekezetét, eredm ényeit vagy 
m agunk kerülni a bíráltak, a 
példam utatók, a m indig töb
bet, újat, jobbat akarók közé! 
Meggyőződésem, hogy nem 
csak a KISZ, az egész szocia
lista társadalom  alapkérdése 
és alapenergiája, ha m indtöb
ben az utóbbi m agatartást, 
életm ódot választjuk.

Ezt ajánlom  m indannyiunk
nak szervezetünk IX. kong
resszusa előtt, s néhány nappal 
az SZKP XXV. kongresszusa 
után.

Nem tagadom, hogy még a 
kongresszus záróperceinek ha
tása alatt állok. A több ezer 
küldött lelkesedése az egész 
szovjet nép jelenlétének érze
té t keltette. A javaslatok, vé
lemények, bírálatok a kong
resszus színvonalát te tték  még 
dem okratikusabbá és meg
győzőbbé. Ezzel a lehetőség
gel való élést tartom  én szük
ségesnek és lehetségesnek 
m inden szintű fórumon, ná
lunk is.

KISZ-szervezetünkről konk
rétan  szólva most m ár azt kell 
leszögeznünk ismét, hogy főbb 
feladatunk továbbra is „hoz
zájárulni a mozgalom sajátos 
eszközeivel a kommunista 
közgazdászképzéshez. Azt 
akarjuk, hogy szervezetünk 
minden tagia magas fokú 
szakmai és általános m űvelt

ségre tegyen szert, amely 
m arxista—leninista világnéze
ten  alapul, s ennek megfelelő 
gyakorlattal, em beri, politikai 
m agatartással párosul.

A  kongresszusi levélről és 
a kari- beszámolókról folyta
to tt v iták  jók. Nagyon sok 
alapszervezet fogalm azta meg 
feleletként a  társadalm i elvá
rások kielégítését. J  avaslat, 
hogy tegyünk többet kerüle
tünkért és Budapestért, külö
nösen a szakm unkástanuló
intézetek eddig is sikeres pat- 
ronálásában, a klubok és m ű
velődési otthonok segítésében, 
m inél nagyobb részt vállal
junk  az iskolai és üzemi 
KISZ-szervezetek politikai se
gítésében. Társadalm i felada
ta ink  ta lán  két legfontosabb 
csoportja a  közművelődési fel
adatok ellátása — „váljék 
egyetem ünk ■ közművelődési 
centrum m á” —, illetve na
gyobb szerepvállalást a köz- 
gazdasági, gazdaságpolitikai 
ism eretter j esztésben.

A küldöttértekezletek v ár
ják  javaslatainkat, ezekben a 
feladatokban, s  m inden más 
területen, am elyet a kongresz- 
szusi levél felvetett, illetve 
ahol javítanivalót látott. A lap
szervezeteinknek ennek szel
lemében, ennek megfelelő 
m egbízatással kell felkészíteni
ük küldötteinket. A választá
sokon a fen t vázolt célok el
érését legjobban segítő veze
tőségekbe helyezzük bizal
m unkat, olyan KISZ-tagokba, 
akik szívesen és örömmel szol
gálják céljainkat, velünk és 
bennünket értve dolgoznak. 
Olyanokat, akik velünk együtt 
értik, hogy egyén és közösség, 
KISZ-tag és alapszervezet fel
adatteljesítése, nehézség le
küzdése és öröme azonos és 
elválaszthatatlan. önm agun
kat csakis közösségben ta lál
hatjuk  meg, s a közösséget az 
alkotás fogja össze és fejlesz
ti. Csakis így válhatunk mi 
teljesebb em berekké, akik iga
zi, komoly célokat tűznek ki 
m aguk elé. Tetteinkkel, fele
lős döntéseinkkel hozzá kell 
járu lnunk  K ISZ-tagjaink sok
oldalú fejlődéséhez.

Veres Pál,
a KISZ-bizottság titkára

MÁRCIUS
15

Nagy ünnepeinkről újat 
mondani nehéz. A legszebb 
gondolatokat is százszor elcsé
peltek, közhellyé koptatták a 
kis és nagy ünnepségek szóno
kai, az ünnepi vezércikkek, a 
folytonos visszapillantások. 
Mégis évről évre újból és új
ból minden visszaemlékezés
kor áttör a múlt üzenete a ko
pott szavakon, szétfeszíti a 
közhelyek tégláiból épült fala
kat és újra eredeti nagyságá
ban látunk egy-cgy eseményt, 
történelmi alakot vagy pillana
tot. Emlékezünk a gondolatok
ra, tettekre, amelyek benne é l 
nek a nemzet tudatában, s m e
lyeket az emberek az ünnep
ségek látványos külsőségei nél
kül is magukénak vallanak, 
mert épp úgy hozzátartozik 
mindennapi életükhöz, mint az 
a bizonyos só az ételükhöz.

Március 15-e ilyen ünnep a 
nemzet életében. Sorsfordulót 
jelöl, évszázadokat fejez ki a 
magyar nép történelmében; a 
magyarság nagyjainak ehhez a 
földhöz, ehhez a néphez kötődő 
kemény elszánását, a sokévszá
zados idegen elnyomás elleni 
dacos helytállást, a történelmi
leg kialakult magyar szabad
ságharcos szerctetet.

Március 15-e azt a forradal
mat jelenti, amelyben egybe
fonódott a magyarság számára 
a társadalmi haladás és a nem
zeti függetlenség ügye, és je
lenti Petőfit; „a forradalom 
ihletőjét, és ihletett költőjét, 
aki egy nemzet érzelmeit volt 
képes kifejezni, aki egy nem
zet öntudatát ébresztette fel, 
aki nem kérte, de messzehang- 
zó szóval követelte a kizsák
mányolás megszüntetését”.

Az elmúlt évszázad során a 
figyelő ember sokszor találkoz
hatott szájhősökkel, egynapos 
hazafiakkal, akik hatalmas ko
kárdával, de üres lélekkel ün
nepelték vagy ünnepeltették 
magukat, s akik felhasználva 
az ünnep adta lehetőségeket 
próbálták elfeledtetni a forra
dalom, a múlt harcainak igaz 
értelmét.

Mi volt a harcok igaz értel
me? Mi az, ami számukra ma 
is példamutató? A szándék, a 
szó és cselekvés egysége. A 
gondolat és tett, a gondolko
zás és magatartás könyörtelen 
egysége.

„Petőfi nem alkuszik” —írta 
a század elején Ady, s nem al
kudott. Azonban ritka az a 
történelmi pillanat, amikor le
hetséges a meg nem alkuvás 
ilyen kristálytiszta vállfája.

Hogyan állunk ma a század 
utolsó negyedében az Ady-i 
gondolattal? Könnyebb-e nap
jainkban a mindennapok for
radalmárainak, Petőfi mai örö
köseinek? Nem könnyebb. 
Nagy történelmi sorsfordulók 
idején bizonyos szempontból 
mindig könnyebb a döntés, 
mert az erővonalak tisztábban 
felismerhetők, élesen elkülö
níthető a kérdésekre válaszol
ható „igen” és „nem”.

Ma egy más történelmi pil
lanathoz kell megtalálnunk a 
lehetséges és egyedül méltó 
magatartást. „Amelyhez Pe
tőfi neve példa kell hogy le
gyen, de amely már sokban 
nem lehet azonos az övével”.

a  k ö n y v t á r b a n

Mindenkit érdeklő tém ák 
a pártbizottság napirendjén

Az egyetem káder- és sze
mélyzeti m unkáját az állam i 
személyzeti m unkára vonatko
zó m inisztertanácsi rendeletek, 
az MSZMP Központi Bizottsá
gának 1973. novem beri hatá
rozata és ez utóbbira alapozva 
az Egyetemi Pártbizottság
1974. júliusi állásfoglalása 
határozta meg. Ez utóbbi le
szögezte, hogy em elni kell 
egyetemünkön a kádei;munka 
színvonalát; törekedni kell 
a káderutánpótlás komplex 
tervezésére;

fokozni kell a káder
munka demokratizmusát 
és nyíltságát, ezen belül 
növelni a testületek szere
pét és az egyéni felelősség- 

vállalást,

a vezetők egyszemélyi felelős
ségét; tovább kell javítani a

minősítési rendszert, különös 
tekintettel a határidős alkal
mazások bevezetésére.

A legutóbbi pártbizottsági 
állásfoglalás óta eltelt viszony
lag rövid időszak a la tt a k á
derm unka területén  több lé
nyeges kezdeményezés, ezek 
között országos jelentőségű 
lépés (alkotószabadság intéz
ménye) történt, fontos előre
haladást értünk  el néhány, ko
rábban elhanyagolt területen 
(félállások ügye), és főhatósá
gunk által elism ert módon ol
dottunk meg országos felada
tokat (követelményrendszer ki
dolgozása, m eghatározott időre 
történő alkalm azások beveze
tése.) A bevezetőben em lített 
káderpolitikai alapelveket te
há t az elm últ időszakban több 
területen  következetesebben, 
eredm ényesebben sikerü lt ér

vényre ju ttatn i. Ez term észete
sen nem  változtat azon, hogy 
az eltelt másfél év során ko
rántsem  sikerülhetett megol
dani mindazokat a feladatokat, 
melyeket az 1974. nyári p á rt
bizottsági állásfoglalások meg
jelöltek. A korábbi kritikai 
elemzések számos megállapí
tása ma is érvényes.

Az alábbiakban káder- és 
személyzei m unka néhány leg
főbb terü leté t és kérdéskörét 
tek in tjük  át. A folyam atok 
jobb érzékeltetése egyes tém a
köröknél megköveteli, hogy 
ne csak az eltelt másfél év 
jelenségeit vizsgáljuk, hanem 
1973-ig nyúljunk vissza. (Más
fél év e m unkaterületen egyéb
ként is túlzottan rövid idő a 
folyamatok értékeléséhez.)

(Folytatás a 2. oldalon)

Képzéskorszerűsítés -  új tantervek
Várják a hallgatók véleményét!

Űjabb állomáshoz érkeztünk. 
Elkészültek a tantervek, az a l
ternatív blokkok jegyzéke. Az 
előkészítő munkálatok során 
szoros együttműködés alakult 
ki a tanszék vezetői között. Ez 
az oka annak, hogy a javasla
tokkal szemben érdemi ellen
vetés nem volt.

A most következő fázis; a 
tantervi javaslatok alapján a 
tantervi tematikák és progra
mok elkészítése. Nemcsak a 
tájékoztatás céljából, hanem 
hogy folyamatosan ellenőrizni 
tudjuk a szakmai munkán
kat. Az összegyűjtött anyagból 
ezért könyv is készül.

Eddig az óraszámokat sok
szor spontánul alakították ki, 
kevés figyelmet fordítottak az 

előadások -szemináritimok 
megfelelő arányának kiala
kítására, nem ügyeltünk 
eléggé az átfedésekre, hogy a 
tantárgyak egymásra épülése 
bizosított-e? A most elkészülő 
tematikák kényszerítenek a 
végiggondolásra, megmutatják 
melyik az a terület — óra

szám, tantárgyi elhelyezés — 
ahol módosítanunk keik

Az elkészült tanterveket 
nemcsak az egyetem, hanem 
szélesebb körben is megvitat
ták. Szétküldték vállalatoknak, 
minisztériumoknak, vitát ren
dezett róla a Közgazdasági 
Társaság is. A KISZ-vb káp
talanfüredi táborában a KISZ- 
vezetök is megismerték, szako
sodási tájékoztatón pedig a je
lenlegi első éveseket informál
ták. A TKR-képviselők is 
megkapták a javaslatokat, 
akárcsak minden elsőéves cso
port, hiszen őket már jövő év
től, közvetlenül is érinti az el
képzelés.

Nem lezárt még a tantervek, 
alternatív blokkok rendszere. 
A tartalmi kitöltésre, változta
tásra még van idő, mert csak 
május végén kerül Egyetemi 
Tanács elé a végleges anyag. 
Addig peldig még van idő a 
módosításokra, ha szükség van 
rájuk. Ezért várnak érdeklő
déssel minden új észrevételt,

javaslatot az illetékesek. Első
sorban a hallgatók véleményé
re lennének kíváncsiak, hisz 
az ő véleményük még kevésbé 
ismert és tartalmi kérdések
ben — átfedések, színvonal, 
óraszám, vizsgarendszer stb. 
— megjegyzéseket érdemben 
ők is tehetnek.

Az egyetemi vezetés épp 
ezért kész részt venni minden 
olyan KISZ-gyülésen, vitában, 
megbeszélésen, amelyen a kép
zéskorszerűsítés anyaga is szó
ba kerül. Sőt kérik, hogy a 
hallgatók — elsősorban a fel
sőbb évesek, de az elsősök is, 
mert nekik ki is osztották az 
írásos anyagokat, — mondják 
el véleményüket.

a  k ö z g a z d á s z  a követ
kező számban kerekasztal be
szélgetés keretében — az egye
temi vezetés, a KISZ és a hall
gatóság meghívásával tér visz- 
sza a korszerűsítési javaslat 
ismertetésére, megvitatására.

S. J .



M agyar nyelvi o k ta tás
HOSSZÚ ÉVEK ÖTA

tanulnak Magyarországon 
külföldi diákok. A világ sok 
tá járó l érkeznek, különböző 
nyelveken beszélnek, kü
lönböző népviseletet hordanak. 
Mégis, itt összeköti őket a m a
gyar nyelv, a m agyar étel, a 
m agyar szokások.

A leendő egyetemisták és 
íőiskolások rögtön megérkezé
sük után  a Nemzetközi Elő
készítő Intézetbe (NEI) kerül
nek, ahol 10 hónapig tanulják  
a  m agyar nyelvet. I tt is
m erkednek meg a m agyaror
szági élethez szükséges felté
telekkel, melyek közül a leg
alapvetőbb az, hogy tanulni 
kell, ez pedig kizárólag m a
gyar nyelven lehetséges. Igen 
nagy teher 10 hónap a la tt el
sa játítan i egy olyan nyelvet, 
am ely a világon a legnehezeb
bek közé tartozik.

A NEI-ben csak egyszer le
he t ismételni, másodszorra 
m ár semmiképpen nincs en 
gedély. Nem olyan könnyű 
dolog az előkészítő u tán  azok
kal együtt tanulni, akik m a
gyar anyanyelvűek. Mégis a 
külföldi hallgatók többsége 
m ár hosszú évek óta igen jó 
eredm énnyel fejezi be a m a
gyar egyetemeket, főiskolákat.

A NEI-ben háromhónapos 
m agyartanulás u tán  a hallga

tók leteszik az első vizsgát 
m agyar nyelvből. A továbbiak
ban m ár szakok szerint fo
lyik a tanítás. Az Intézetben 
az a tapasztalat a lakult ki, 
hogy a fejlődő országokból ér
kezett hallgatóknak a többi 
tárgyhoz viszonyítva valam i
vel nehezebben megy a m ate
m atika. A magyar nyelv á lta 
lában nem  okoz problém át. 
Igaz, hogy a vietnam i hallga
tók rendszerint nehezebben 
beszélnek, írásban viszont — 
a legtöbbjük kitűnő.

A NEI-ben az év végi vizs
ga, egyben az egyetemi felvé
teli vizsgát is jelenti. Aki el
éri a 2,50-es átlagot, az foly
ta tha tja  tanulm ányait, a la 
csonyabb pontszám esetén is
mételni kell. Ez csak azokra a 
hallgatókra vonatkozik, akik 
szeptemberben kezdték tanu l
m ányaikat, akik viszont ennél 
hosszabb ideje tartózkodnak 
Magyarországon, azoknak 
3,50-es átlageredm ényt kell 
elérniük.

Most nézzük, hogyan folyik 
a magyar nyelv oktatása. Vé
leményem szerint igen korsze
rű  módon: főleg az első h á 
rom hónapban eléggé in ten
zív a képzés. (Ennek alapja a 
nyelvi laborban folyó tanulás.) 
Az első tankönyv főleg köz
napi szavakat, kifejezéseket

tartalm az, de m ár előfordul 
benne néhány szakszó és 
ilyen tém ák találhatók benne: 
K irándulás előtt, Terveink, 
Hétköznap délután, Á ruház
ban.

A második félévben a szak
tárgyak tanulása m ellett fo
lyik a m indennapi élethez 
szükséges szókincs megszerzé
se. I tt konkrét példát em lítek: 
Az M KKE-re készülő hallga
tók négy jegyzetből tanulnak, 
ezek tém ái: Spartacus, Buda
pesti Nemzetközi Vásár, Ma
gyarország 2 vh között, Orosz- 
országi riportok, KGST-tanács- 
kozás Budapesten, Dózsa 
György alakja a  magyar m ű
vészetben.

Ha jól megnézzük, a tém ák 
hozzásegítenek a szaktárgyak 
megértéséhez, az irodalom 
megismeréséhez, a  nyelvi tu 
dás feljesztéséhez.

EGYETEMÜNKÖN

a magyar nyelv oktatása az 
Oktatásügyi M inisztériumhoz 
tartozik, az ELTE Magyar 
Nyelvi Tanszékén keresztül 
folyik. A jegyzet, amelyből 
tanulunk, szorosan kapcsoló
dik a szaktárgyakhoz. Az el
ső félévi anyag gazdaság- 
földrajzi tém ákból állt, m int

például a gazdaságföldrajz 
tárgya és módszerei, a város, 
a falu, az éghajlat stb. Ez 
nagy segítséget jelent, mért 
am it esetleg nem érte ttünk  a 
földrajzórán, azt a m agyar
órán is alkalm unk nyílik 
megbeszélni.

Az első félévben a tan 
anyagon kívül foglalkozunk 
újságolvasással is, aminek 
nagy hasznát vettük.

A második félévben került 
sor a pol. gazd. anyagra. S aj
nos, itt olyan tém ákat olvas
tunk, amelyek az első félév 
szakmai óráin m ár előfordul
tak. Szerencsésebb lett volna, 
ha a gazdaság-földrajzi és a 
pol-gazdasági tém ák párhu
zamosan szerepeltek volna az 
első félévben m inden foglalko
záson. Természetesen az eset
ben a második félévben már 
egyéb tém ák is szerepelhetné
nek. Érdekesnek találnám , ha 
m egism erhetnénk a m agyar élő 
m últ és nap jaink  ku ltúrá ját, 
annak technikai, tudományos 
vonatkozásait. Ügy gondolom, 
hogy nagyon jó tanárnőnk, 
Csonka Csilla bizonyára segít
séget kaphatna tanszékétől ab 
ban, hogy a foglalkozásokon a 
szakmai anyag m ellett az á lta 
lam  em lített tém ák is szerepel
jenek.

Safiqul Islam

Mindenkit érdeklő 
témák

(Folytatás az 1. oldalról)

Az egyetem oktatói létszám a 
1973 elejére m eghaladta a 300 
főt. Ez a létszám  a megelőző 
évek nagyjelentőségű dinam i
kus létszám fejlődésének ered
ményeként alakult ki. A lét
számnövekedés összefüggésben 
állt az egyetem feladatainak 
növekedésével és azokkal a 
lehetőségekkel, melyeket a stá
tuszhelyek biztosítása tekinte
tében a hetvenes évek eleje 
jelentett. Ez alapozhatta meg 
annak az elvi álláspontnak a 
kialakítását, am ely a létszám 
gazdálkodási politikát azóta 
is meghatározza, hogy az ok
tatói létszám  további extenzív 
fejlesztése felesleges «— és nem  
is lehetséges — ezért

a meglevő oktatógárda fe j
lődésére, színvonalának 
emelésére kell koncent
ráln i a káderm unka fi

gyelmét.

Ez term észetesen nem  zárja  
ki az egyes területeken jelent
kező speciális létszámfejlesz
tési igényeket.

Az összlétszám jelentéktelen 
emelkedése m ellett figyelmet

BÉRGAZDÁLKODÁS

érdem el az egyes oktatói kate
góriák létszám arányának je
lentősebb módosulása. Elsősor
ban a tanársegédi gárda nagy
arányú — 57 százalékos — nö
vekedése em elhető ki. Ez ösz- 
szefüggésben állt az oktatói ál
lomány korösszetételének jó
részt sa já t nevelésű fiatalok 
(hallgatók, gyakornokok) be
vonásával történő átalakítási 
törekvéseivel, valam in t azzal, 
hogy az egyetemről más m un
kakörbe távozott oktatóink 
pótlása legnagyobb részben 
csak ezúton volt lehetséges. 
(A beáram lást tekintve káder
állom ányunk gyakorlatilag 
csak alulról nyitott.)

Javasoljuk tehát — a fenti 
tények elemzéséből ezt a kö
vetkeztetést vonhatjuk le —, 
hogy a folyamatos, szűkkörű 
gyakornoki u tánpótlást to
vábbra is biztosítsuk. Ugyan
akkor minimális s tá tu sta rta lé
kaink betöltésénél a további
akban általában nem  annyira 
újabb tanársegédek, hanem  ép
pen

komoly gyakorlati és 
(v a g y )  kutatási tapasztala
tokkal rendelkező m un
katársak  bevonására kell 

törekednünk.

Október óta hallható:

AZ EGYETEMI RÁDI Ó
— Szoktátok hallgatni az 

egyetem i rádiót?
— Nem.
— H á t . . .  Nem gyakran.
— Néha, am ikor a zsibongó

ban vagyok. De a  szöveget 
nem  lehet érteni!

Ilyen és hasonló vélemények 
u tán  kíváncsi lettem  a másik 
oldal véleményére.

— Végeztek már felmérést, 
hogy m ilyen az érdeklődés 
műsorotok iránt? — kérdezem  
a szerkesztőket, m iután  is
m ertettem  ve lük rögtönzött 
közvélem énykutatásom  ered
m ényét.

— Nem. Októberben alakult 
m eg a rádió, nem  várhatjuk  
még, hogy szünetben m inden
ki a zsibongóba vagy az aulá
ba rohanjon hallgatni. Eddigi 
célunk a tapasztalatszerzésen 
tú l a propaganda, a  hírközlés 
volt.

— De hiszen éppen a prózai 
részeknél élvezhetetlen az 
adás.

— Ez a jelenlegi körülm é
nyek között nem  rajtunk  m ú
lik, hanem  a  technikán.

— 25 ezer forintot kaptatok  
a fe lszerelésre . . .

(Válasz helyett m agam  győ
ződhetek meg róla, m ire hasz

nálták  fel. A stúdióban szte
reórádió, lemezjátszó, hangfa
lak, magnók. Magnók a  „hős
korszakból”, de van M ÍI-es 
is.) '

— Jól jönne még egy kazet
tás magnó a  riportokhoz, in
terjúkhoz és tervbe vettük egy 
„maszek” keverőpult készíté
sé t is, de a felszerelés így is 
jónak mondható. A hiba nem  
is a  belső stúdióban van, ha
nem  kinti hangszórók elhelye
zésében. Irtunk  ez ügyben m ár 
a M agyar Rádiónak, rem élhe
tőleg ham arosan kapunk  se
gítséget.

— N em  lett volna célsze
rűbb valam elyik kollégiumban  
létrehozni ezt a stúdiót? O tt 
ahol jóval hosszabb műsoridő 
áll rendelkezésre, és fe ltehe
tőleg az érdeklődés is na
gyobb?

— Hogy az egyik m ennyire 
nem  kizáró oka a  m ásiknak 
a rra  a legjobb válasz a K ini
zsiben nem  sokára működésbe 
lépő rádió. Azonban míg an 
nak  a kollégisták szórakozta
tása  a célja, itt elsősorban a 
figyelemfelhívás, az egész 
egyetemet érintő hírek  közzé
tétele — és ez kétszer 10 perc
ben is sikerülhet.

— A  zenén és a híreken k í
vü l lemondtatok tehát az 
egyéb műsorokról?

— Egyáltalában nem. A fi
gyelemfelhívás nem csak a  hí
reket jelenti. Továbbra is 
m egm arad a „Ki nyer m a?” 
helyi változata, és a technika 
javulásával fokozott erővel 
folytatódnak az egyetemi élet
tel, problém ákkal foglalkozó 
rövid riportok. Napi- és tém a
felelőseink vannak, ak ik  a 
program okat összeállítják.

— Mégis, hogyan tudnátok  
alátámasztani, hogy az egyete
m i rádió életképes és nem  
több m in t 10— 12 ember zárt 
önképző köre?

— Először is: igaz, hogy ez 
a  lehetőség nagyon sokat je 
lent szám unkra, akik csinál
juk. De a beindulásnál többen 
voltunk. A napi felelősök szá
m ára azonban m űsoruk elké
szítése egy egész délu tán t vesz 
igénybe, és néhányan m eghát
ráltak . Eddig is, ezentúl is 
vártuk  és várjuk  azokat, akik 
kedvet és energiát éreznek 
m agukban a rádiózáshoz. Vé
lem ényük szerint ez a kezde
ményezés bizonyítja, hogy a 
lelkesedés, a céltudatos m unka

tú l ju tta t ja  az em bereket a 
m ások passzivitása állította 
akadályokon. Azt hiszem a 
rádióban dolgozók lelkesedése 
példa lehet m ások elő tt is! 
Másodszor pedig a napi m ű
sorok a  felszerelés kihaszná
lásának csak egyik oldala. Az 
eszközök fontos szerephez ju t
nak a nyári táborokban, segí
tik  a politikai képzést bej á t
szőtt részletekkel, a IV-es elő
adóban nem sokára beinduló 
rádiós klubnak is elengedhe
tetlen tartozékai. Az egyetemi 
rádiót pedig szeretnénk széle
sebb körben népszerűsíteni.

— Például hogyan?
— Kísérletképpen megpró

báljuk  az egyes előadót is be
kapcsolni. Ez bővítené a  hall
gatóság körét. (Nem beszélve 
arról, hogy az előadóban, aki 
akar, sokkal jobban tud  fi
gyelni a  m űsorra, m in t a zsi
bongóban, vagy az aulában.) 
Ha sikerül beállítani a hang
szórókat, le  lehet mondani a  
túlzott hangerőről is. A ripor
tok, vetélkedők pedig színe
sebbé teszik a m űsort.

Ennyit a tervekről. A kísér
le t — ez az első egyetemen 
működő rádió az országban — 
kétségkívül tiszteletrem éltó. 
Október óta előreléptek a ta r
talom  és a' minőség terén is. — 
Ha m egvalósulnak terveik, az 
érdeklődés is megváltozik. 
Igaz, ez m ár nem csak a szer
kesztőkön múlik.

Lam bert Gábor

Értékelő taggyűlés az 1/4. alapszervezetben
\k i lábá t nem  törte, az 

nind m egjelent. Jelen volt az 
instruk tor is, bár ő néha nem 
volt jelen. K i-be mászkált. 
Olykor kim ent, olykor bele
m ászott a  tagság lelkivilágába, 
ím e: „Ezt az egészet nagyon 
kom olytalannak érzem. Sem
mi felelősséggel nem  vagytok 
a  m ásik iránt.” (Ezt a  k ije 
lentést úgy értette, hogy nem 
hajlandók „felelősen” — rosz- 
szat — m ondani a másikról.
— krónikás megjegyzése.) Az 
a felfogás uralkodik, hogy m i
nek ugassam  le a m ásikat, 
m ikor én sem csináltam  sem
m it  Az egész társaság borzal
m asan passzív. Rákérdeztem :
— Ez nem  m agából az értéke
lési rendszerből fakad? Nem 
az a rossz?

T agadta: — Az értékelési 
rendszer jó. A csoport hoz- 
zállásában van  a hiba. Ez 
utóbbit ugyan nem ezekkel a 
szavakkal, de ilyen tartalom 
m al mondta. És ezzel így nem 
érthetek  egyet. Hogy a hozzá
állás m iért volt ilyen, annak 
m egvoltak az okai. De enged
jük meg, hogy alanyunk el
mondjon meg egy fontos mon
datot: „Azzal sem értek  egyet, 
hogy m indenki KISZ-tag m a
radjon.

Folytassuk az elején. Óriási 
az érdeklődés. A légkör nyu-

godtnak indult (egészen H im - 
m er Márti felszólalásáig — ő 
az idézett in struk to r — nem  
robbant ki éles vita). A fe
szültség, ami pedig érthetően 
m indenkiben benne rejlett, 
nem ült ki az arcokra. A tag
gyűlés Juhász M ihály KISZ- 
titk á r beszámolójával kezdő
dött. K ialakult-e jó  közösség? 
Ezt elemezte komolyan és ön
kritikusan. „M indenki szeret
né ha többet lennénk együtt. 
Csak kétszer volt két-kétnapos 
kirándulás. Több hétvégét 
tölthetnénk el közösen. Szük
ség van a csoportos ku ltu rá
lis program okra. Különösen 
Vidékieknél problém a a  tá rsa
ság.

Az egyéni beszélgetések 
alapján  a tagság elégedett a 
vezetőség m unkájával. Tér
jünk  á t az egyéni értékelések
re. A vezetőség a  tagokat há
rom csoportba osztotta: akik 
egész évben jól dolgoztak, a 
zöm, és akikkel nem  voltunk 
megelégedve.”

Ez utóbbiak m ért m arad tak  
valam ennyien KISZ-tagok? Ez 
volt az instruktor egyik prob
lém ája. A közösség véleménye 
döntött. Hisz nem csak a vég
zett m unkát, hanem  az egész 
em bert kell értékelni. Embe
rileg m egáliták a  helyüket. Ok 
maguk lá tták  be, hogy többre 
képesek. K onkrét javaslattal

is előálltak, és a m ásodik fél
évben sokkal többet dolgoz
tak, többet te ttek  a közössé
gért, teh á t nem  le tt volna 
igazságos, ha nem m éltányol
ja  az alapszervezetet.

Volt ennél szélsőségesebb 
vélemény is. Páles György, az 
alapszervezet egyik érdekes 
egyénisége (a többiek értéke
lése szerint) ezeket m ondotta: 
„A jelenlegi helyzetben akkor 
is képtelenségnek tartanám , 
hogy valakit kizárj unk, ha az 
nem  csinált volna semmit, hi
szen oly keveset tudunk egy
másról. Eleve felületes, kínos 
dolog az egész. Nem lehet az 
a cél. hogy valakit pellengér
re  állítsunk.”

Közbeszólás: Az a cél, hogy 
véleményeddel m ásoknak se
gíts!

Bálint László is  elm ondta a 
m agáét: „Ha ez az értékelés 
azért- van, hogyha eddig nem, 
akkor most m egism erjük egy
mást, altkor sírn i kell. Ha ez 
így van, akkor ez rossz. (A 
krónikás megjegyzése: nincs 
így.) Azt m ondjuk, hogy több 
em ber jobban tud ja megítélni 
a  m ásikat. Ez nem igaz akkor, 
ha nem ism erjük egymást. 
M ásrészt m indenkiben benne 
van az óvatosság. Ha nagyon 
megtámadom, akkor lehet, 
hogy visszalő. Nagy a felelős

ségünk. Írhatunk  olyan je l
lemzést, amely elvágja egy 
em ber pályáját. Ilyen nagy 
dolgokat bíztak ránk egy olyan 
középiskola után, ahol oly ki
csiny volt a döntési jogunk . . .  
A kkor ism erjük meg egymást, 
ha a közös m unkában együtt 
veszünk részt. Ezt kellett vol
n a  előtérbe hozni.

Parázs elvi vita zajlott, ahol 
nagyon értékes konkrét észre
vételek is elhangzottak. És m i
u tán  kiderült, hogy az sem 
rossz, ha egymás h ibáira is 
rávilágítunk, az értékelések 
sokkal élőbbekké és ta rta lm a
sabbakká váltak. Ügy érzem, 
hogy az őszinte szavak n a 
gyon hasznosak voltak. Nem 
volt haszontalan az a négy 
óra, am it együtt töltöttünk. Az 
I. évfolyam  4. csoportjában 
egy egészséges közösséget is
m ertem  meg, egészséges reak
ciókkal. A náluk jelentkező 
gondok és ellentmondások 
sokkal inkább fakadnak az 
általánosítható (az egész évfo
lyam ra érvényes) okokból sem 
m int az egyedi sajátosságok
ból. Ez nem azt jelenti, hogy 
náluk  nincsenek javítanivalók, 
hiányosságok, hanem azt, hogy 
megvan az az alap, am ire é r 
demes építeni. Érdemes (és 
kell is) továbbfejleszteni a  kö
zösséget.

Agg Zoltán

A létszámgazdálkodással 
kapcsolatosan k ialakíto tt fe j
lesztési alapelvek összefüggé
sében határoztuk meg bérgaz
dálkodási irányelveinket. Ezek
nek lényege abban jelölhető 
meg, hógy mivel az extenzív 
létszám fejlesztés szakaszát le
zártnak  tekintettük , lehetősé
geink legjobb kihasználásával 
a meglevő oktatógárda bér- 
színvonalának maxim ális nö
velésére törekedjünk. Belső 
lehetőségeinkből csupán az á r
emelkedések okozta bércsökke
nés részleges ellensúlyozására 
nyílt mód. Különösen fontos 
volt ebből a szempontból az 
alacsonyabb bérkategóriákba 
tartozó m unkatársak  bérszín
vonalának növelése. Ezekre a 
célokra a költségvetésben biz
tosított 3 százalékos bérfej
lesztési kereten tú l a bérmeg
takarítások jelentékeny részé
nek béresítését is felhasznál
tuk. Ennek segítségével az 
1974-es és 1975-ös években az 
egyetem oktatóinak' átlagosan 
5—6 százalék között mozgó 
béremelést tud tunk  biztosítani.

A prém ium ok összege évről- 
évre jelentősen m eghaladta a 
béralapnak a költségvetésben 
prém ium keretre elkülönített 
hányadát, hiszen

a bérm egtakarítások igen 
nagy részét fordítottuk a 
teljesítm ények külön ho

norálására.

Prém ium politikánk jelenté
keny eredm ényének tek in thet
jük^ hogy 1973 után a prém i
um keretek jelentős decentrali
zálását valósítottuk meg, bizto
sítva ezáltal a tanszéki és kari 
jutalm azások addigiaknál jóval 
szélesebb körű lehetőségét. A 
decentralizált prémiumössze
gek nagy részét a tanszékeken 
az úgynevezett sorbanállási 
rendszer alapján, bérkiegészí
tésként használták fel, ugyan
akkor azonban mód nyílott 
minden lényegesebb oktatói 
és kutatói tevékenység honorá
lására is.

A radikálisan leszűkített 
rektori prém ium keretből az 
egyetemi viszonylatban is ki
emelkedő teljesítm ények, tan 
anyagírás, oktatás-, illetve tan 
anyag-korszerűsítési munkák, 
nagyobb tudományos publiká
ció, illetve fokozat elnyerése, 
kiemelkedő egyetemi oktatás- 
politika, illetve társadalm i, ne
velési eredm ények központi 
jutalm azását valósítottuk meg, 
növelve e ju ta lm ak erkölcsi 
elismerő jellegét is. Ez utóbbi, 
prémiumok

m ár konzekvensen szol
gálták a teljesítm ény sze
rin ti differenciálás célját

és bizonyos értelem ben ugyan
ezt szolgálta a különböző k i
tüntetésekhez, az egyetemen 
kifejtett több évtizedes m un
kához biztosított jutalom  is.

Meg kell jegyezni, hogy bér- 
gazdálkodásunk keretében az 
elm últ időszakban nem tud
tunk kellő m értékben foglal
kozni a béren kívüli jövedel
mek problém ájával. Itt első

sorban a rra  összpontosítottuk 
figyelmünket, hogy a korábbi 
időszaktól eltérően a személy
zeti és gazdasági adm inisztrá
ció m indenekelőtt pontos in
formációkkal rendelkezzen ok
tatóink más forrásokból eredő 
jövedelmeiről.

Javasoljuk, hogy bérpoliti
kánkban, belső lehetőségeink 
szerint igyekezzünk ellensú
lyozni az árem elkedések hatá
sát, ugyanakkor az 5 százalé
kos bérfejlesztéslehetőséggel 
élve törekedni kell a teljesít
mények szerinti differenciálás 
biztosítására.

Egyidejűleg nyomatékosan 
fel kell hívni felettes hatósá
gaink figyelmét a kialakult 
bér- és jövedelmi helyzetre, a 
kiegészítő jövedelm ek szere
pére oktatóink anyagi helyze
tében, vagyis a kiegészítő jö
vedelmekkel kapcsolatos intéz
kedések és az alapbérek kér
désének együttes kezelésére.

A bevezetőben em lített ká
derpolitikai elvek megvalósí
tása szempontjából az elm últ 
tanév káderpolitikai m unkájá
nak. kiem elt feladata volt —• 
az ide vonatkozó rendelkezé
sek előírásáinak megfelelően —

az oktatók m unkaköri kö
vetelm ényrendszerének 

kidolgozása és a m eghatá
rozott idejű munkaviszony 
bevezetésére vonatkozó 
jogszabályok helyi érvé

nyesítése.

Ezek a m unkálatok voltak hi
vatottak, szilárd, rendezettebb 
és új követelm ényeket meg
fogalmazó elvi alapot terem 
teni személyzeti m unkánk és 
káderfejlesztési feladataink 
megoldásához.

A követelm ényrendszer ki
dolgozásával párhuzam osan 
készítettük elő a határozott 
idejű munkaviszony bevezeté
sére vonatkozó jogszabály 
helyi végrehajtási utasítását. 
Ennek tervezetét a szakszer
vezeti bizottság, a párt-vb  és 
a pártbizottság is m egvitat
ta. E testületek állásfoglalá
sainak ism eretében az egye
temi tanács 1975. február
jában hozott döntést. Ez 
esetben is gondos előkészítő
m unkáról adhatunk számot: 
elkészült a vonatkozó rendele
tek, határozatok, irányelvek 
és útm utatók gyűjtem ényét 
tartalm azó tájékoztató. Ezt 
rendelkezésére bocsátottuk a 
hatáskör szerint illetékes kari, 
állam i és társadalm i vezetők
nek. K aronként szervezett tan 
székvezetői értekezletek segí
te tték  az egységes szempontok 
érvényesítését. Oktatóink dön
tő többségének esetében a gon
dos előkészítés, a minősítések 
és a képzési tervek jó légkörű 
v itá ja  nem csak komoly segít
séget je len tett a határidős 
megbízatási rendszer bevezeté
sével kapcsolatban jelentkező 
bizonytalansági érzések felol
dásában, de fontos részévé is 
vált az érdem i káderfeilesztési 
m unkának. Nyilvánvaló, hogy

(Folytatás a 3. oldalon)



Növelni a párttagok felelősségérzetét
BESZÉLGETÉS DR. SZARVAS LÁSZLÓVAL AZ EGYETEMI PÁRTBIZOTTSÁG TITKÁRÁVAL

Az egyetemi pártbizottság február 25-én több fontos 
napirendi pontot tárgyalt meg. köztük azt a tervezetet, 
mely a XI. kongresszus határozataiból adódó egyetemi 
feladatainkat és azok végrehajtását írja elő. Erről a 
feladattervről beszélgettünk dr. Szarvas Lászlóval, az 
egyetemi pártbizottság titkárával.

— Mielőtt a  kongresszusi feladattervről részletesen be
szélnénk, el kell mondani, hogy ezen a  pb-ülésen többfé
le  tervet tárgyaltunk meg s  fogadtunk el. Elsőként a 
75/76. tanév II. félévére szóló m unkatervet, m ajd egy 
speciális összegyetemi m unkaprogram ot, am ely az 
MSZMP KB 1975 novem beri határozata alap ján  gazda
ságpolitikai és gazdálkodási feladatainkat tartalm azza, 
végül ezt a hosszabb távú tervet, mely lényegében 1980- 
ig terjedő időre határozza meg feladatainkat. Ebből is 
látható, hogy komoly és bonyolult feladatai vannak a 
pártszervezetnek az elkövetkező időben.

A kongresszus útmutatásai
— A feladatterv első részében az oktató-nevelő mun

káról esik szó, s ezen belül arról is, hogy a kongresszus 
által feltárt eredményeket hasznosítani kell az oktatás
ban, minden lehetséges tananyagba be kell építeni az 
ott elhangzott megállapításokat. Felvetődik a kérdés: 
mennyiben tudjuk ezt összehangolni az egyetemen je
lenleg végbemenő oktatás-korszerűsítéssel?

— A kongresszusi m unkaterv  részben az állam i, rész
ben a pártfeladatainkat tartalm azza. Az em lített össz
hangot tulajdonképpen a szakm ai m unkában kell érvé
nyesíteni. A pártszervezet javaslatokat tesz az állam i ve
zetésnek, a kongresszus által fe ltárt eredm ényeknek az 
oktatásban való hasznosításán a következőket értjü k : 
egyrészt azt, hogy a kongresszus m egállapításait (például 
a  szocialista tulajdonviszonyokról, a  társadalom  osztály
szerkezetének alakulásáról, a szocialista dem okráciáról 
stb.). A tantárgyakba tételesen kell beépíteni. A másik 
dolog, hogy a kongresszus útm utatásai ösztönöznek ben
nünket; egy-egy tém ávai kapcsolatban nem  lehet párt- 
határozattal kim ondani a végső szót, hanem  tudományos 
„alapozásra” van szükség. A harm adik dolog, s  egyete
m ünk szem pontjából ez igen lényeges, hogy ezekkel a 
határozatokkal, útm utatásokkal összhangba kell hozni a  
képzéskorszerűsítést, az oktatási szemléletet, szakmai 
s tru k tú rá t stb.

Leglényegesebb a szakképzés
— Az oktatás-korszerűsítés közvetlenül az állami ve

zetés feladata. Itt röviden csak annyit kérdeznék meg, 
hogy miben látja Szarvas elvtárs ezen a területen a párt 
szerepét?

— A képzéskorszerűsítés elveit és irányát pártbizott
sági ülésen m egvitattuk, jóváhagytuk. A p árt oktatási és 
tudom ánypolitikai bizottsága és az alapszervezeti vezető
ségek folyam atosan nyomon követik a gyakorlati m un
kálatokat, részt veszünk az állam i vezetés által összehívott 
testületi üléseken. Azt m ondhatjuk, jó  ütem ben és jó 
szellemben haladnak ezek a m unkálatok, sokoldalúan és 
dem okratikus módon m egvitatott javaslatok kerülnek 
m ajd a végső tantervbe. Jónak értékeljük  az állam i és 
pártszervek együttműködését, a pártszervek kezdemé
nyezőkészségét. A vitákkal kapcsolatban azt m ondhatom, 
hogy értelem szerűen az újdonságok váltanak ki nagyobb 
vitát, például az alternatív  tárgyak.

Ez alapvetően nem  baj, de véleményem szerint ebben
a szakaszban m ár többet kellene arról beszélni, hogy 
milyen legyen az a lap . és szakm ai képzés belső ta rta l
ma. Az alternatív  tárgyak mindössze 10—15 százalékát 
teszik ki az összes tárgyaknak, tehát a vita kicsit eltoló
dik e 10—15 százalék felé. Pedig a szakképzés továbbra 
is a leglényegesebb feladat, s így e vitában nem  tükrö
ződnek igazán azok a valóságos arányok, melyek a szak- 
és alternatív  tárgyak között vannak. Igaz, a szaktárgyak 
többsége kim unkáltabb, m in t az alternatív  tárgyak, de 
éppen ez rejti m agában azt a veszélyt, hogy a megszo
kotthoz való ragaszkodás m ia tt elm arad az állandó, fo
lyam atos korszerűsítés.

Az egyetemi élet továbbfejlesztése
— A feladatterv második része foglalkozik az egyete

mi demokratizmus és a kádermunka kérdéseivel, s fel
adatként írja elő, hogy javítani kell az állami és társa
dalmi szervek kapcsolatait, s pontosítani sajátos felada
taikat. Mit értünk ezen?

— Ha történetileg tekintünk vissza ezekre a kérdések
re, m egállapíthatjuk, hogy az egyetem önállósága és az 
egyetemi dem okratizm us együtt fejlődött. Az önállósá
gon azt értem , hogy az egyetem bizonyos hatásköröket 
kapott meg a m inisztérium tól, m ásrészt ezzel együtt az 
egyetemen belül is nagyobb lett a különböző szervek sze
repe, több feladat m egoldását decentralizáltuk. Értelem 
szerűen az első időkben nagyon fontos v itákat folytat
tunk  az egyetemi dem okrácia tartalm áról, a dem okratiz
mus érvényesítéséről, a tanszéki, a hallgatói dem okra
tizmusról. Ugyanakkor a dem okrácia tartalm i tisztázása 
m ellett az alapszerkezetnek kellett kialakulnia, a kari 
tanácsoknak, egyetemi tanácsnak és a különböző tá rsa
dalmi szervek kapcsolatának.

Ma úgy érezzük, hogy ezekben a kérdésekben alapve
tő tartalm i problém áink nincsenek. A viták a végrehaj
tás m ikéntjében vannak, szabályzataink bizonyos fokig 
elavultak, hiszen évekkel ezelőtt hozott határozatok, sza
bályzatok értelem szerűen nem felelhetnek meg a meg
változott feladatoknak, követelményeknek. A szabályza
tok megjelenése óta több kérdésben növekedett a KISZ 
szerepe, érezhetően m egtalálta a működésének, céljainak 
megfelelő terü leteit a szakszervezet is. S m indehhez kap
csolódva a szabályzatok hiányosságaira is fény derült az 
alkalm azások során, indokolt tehát a változtatás igénye.

A változtatásokkal növelni kell a vezető testületek sze
repét, a vezetők felelősségét, pontosítani a képviseleti el
veket és arányokat, a döntések előkészítésénél a  külön
böző szervek közti párhuzamos m unkát csökkenteni kell 
stb. Közelíteni kell ahhoz az elvhez, hogy az egyetem 
valamennyi „polgára” együttesen alakíthassa, fejleszt

hesse az egyetemi életet, körülményeinket, hogy az egye
temünkhöz tartozás közösségi gondolata erősödjön vala
mennyiünkben.

A tagkönyvcsere politikai feladat
— A feladatterv következő — talán leglényegesebb — 

része a partéiét kérdéseivel foglalkozik. Az elkövetke
zendő időkben a pártszervezet egyik fontos feladata a 
tagkönyvcsere lebonyolítása. Ezzel kapcsolatban azt sze
retném kérdezni, hogy hol tart egyetemünkön a tag
könyvcsere előkészítése és hogyan szervezték meg ezt 
a munkát?

— A pártélettel kapcsolatban abból kellene kiindul
nunk, hogy a kongresszuson is alapvető feladatként je 
lölték m eg a p árt egységének erősítését, a  párttagokkal 
szemben tám asztott követelm ények fokozását, azt, hogy 
a  párttag  m inden tevékenységével bizonyítsa, hogy ő 
kom m unista, m éltó arra, hogy az élcsapat tag ja legyen. 
Beszéljünk akár szakmai, politikai kérdésekről, a demok
ratizm usról, akkor is a párttagsággal járó  követelménye
ket é rtjü k  alatta. E célok m egvalósításának egyik eszkö
ze a  tagkönyvcsere. A tagkönyvcsere lényegében két 
részből áll: egy politikai és adm inisztrációs előkészítés
ből, valam int az új tagkönyvek átadásából.

Bár nem  közömbös szám unkra az új tagkönyvek ün 
nepélyes form ában való átadása, a legfontosabb a tag
könyvcsere politikai tartalm a. Ezt a politikai m unkát n a 
gyon sokféle form ában folytattuk, legfontosabb mozzana
ta, hogy m inden párttaggal elbeszélgetünk. Ezen a  be
szélgetésen elsősorban a  párttag  m unkájáról és a p árt
tag véleményéről érdeklődünk, vagyis, hogy m ennyire 
teljesíti a  párttagsággal és szakm ájával já ró  feladatait, 
másrészt, hogy mi a véleménye a pártszervezet m unká
járól, s  a p árt általános politikájáról.

Az arányokat tekintve: míg a  kongresszus előtt a p árt 
általános politikájáról beszélgettünk el a párttagokkal, 
most elsősorban a párttag  m unkájára és közvetlen politi
kai környezetére helyezzük a  hangsúlyt. A beszélgetések 
három tagú bizottságok jelenlétében folynak, tervszerűen 
az ütemezés és tervszerűen a tartalom  szempontjából.

A beszélgetések m árcius elején kezdődtek egyetem ün
kön és m ájus közepéig tartanak , ezután történik  meg az 
alapszervezeti és a felső szintű összegezés. A tagkönyve
ket ősszel állítjuk  ki, s november—decem ber folyamán 
ad juk  ki a  tagoknak. Hangsúlyozom, a  beszélgetéseket 
ta rtju k  a  legfontosabbnak, a  tagkönyvcsere azonban 
nem csak politikai, hanem  adm inisztrációs feladatot is 
je len t szám unkra, nagy gondot kell fordítani a tagösz- 
szeírásra. Egy gondolat erejéig visszatérve a beszélgeté
sekre, ahhoz, hogy a párttagság felelősségérzete tényle
gesen növekedjen, az kell, hogy ezek a beszélgetések k ri
tikus és önkritikus szellemben folyjanak le, s oly módon, 
hogy ne általánosításokat tartalm azzanak, hanem  a sze
m élyre szóló feladatokat t igyekezzenek itt körvonalazni, 
m ert úgy érezzük, hogy most a  legfontosabb a személyes 
felelősségérzet növelése.

Növeljük a párttag hallgatók számát
—Szerepel a feladattervben a hallgatói párttagokkal 

való foglalkozás. A hallgatói párttagok aránya a külön
böző szakokon eléggé egyenetlen. Hol vannak jelenleg 
egyetemünkön „fehér foltok”, s milyen okokra lehet 
visszavezetni ezek létezését?

— A „fehér foltok” politikai-szociális és szakmai szem 
pontból vetődnek fel. Politikai-szociális szempontból 
olyan értelem ben, hogy például az utóbbi időben a hall
gató párttagok tagsága között a m unkás-paraszt szárm a
zásúak aránya kisebb, m in t ahogy az kívánatos lenne. 
A másik, hogy vannak szakok, ahol rendkívül kevés a 
párttag  hallgató. Például a kereskedelmi karon a külke- 
ren magasabb, a  , belkeren pedig alacsony a párttagok 
aránya. Tudatosabban kell törekedni arra, hogy azokon 
a szakokon, ahol kevesebb a párttag, ott növekedjék az 
arány. Ennek nagy jelentőséget tulajdonítunk, az okok 
mélyebb vizsgálatával április végén a pvb önálló napi
rend keretében foglalkozik.

Van azonban néhány olyan ok, am elyet különösebb 
vizsgálat nélkül is tudni lehet. Az egyik — visszaható — 
ok a tagfelvételi m unka form ájában és tartalm ában  né
hol jelentkező túlzás. Ez főleg a hallgatói pártcsoportok
nál fordul elő, am ikor vizsgáztatás jelleget ölt a tagfel
vétel, am ikor „ideális” párttagokat szeretnének látni. 
Előfordul a KISZ-alapszervezeteknél is, hogy túlzott kö
vetelm ényeket állítanak a pártba jelentkezővel szemben. 
Egyrészt tehát van ez a szemléleti tünet. A m ásik a gya
korlatból következik inkább, bár ez is szemléleti jellegű.

Elsősorban a KISZ-aktivisták, a KISZ-vezetők azok, 
akik legközvetlenebb kapcsolatba kerülnek a pártszerve
zettel, értelem szerű, hogy a pártépítés esetén a figyelem 
elsősorban rájuk  irányul és ebből a „fénycsóvából” ki
esnek azok az ideológiailag, politikailag szilárd, nagyon 
becsületes, nagyon korrekt, a pártélet norm áit teljesítő 
emberek, akik egy valam iben hátrább állnak: nem any- 
nyira aktívak, m int a KISZ-vezetők. S ha ezt a m unkás
paraszt szárm azásúak esetében vizsgáljuk, mozgalmi ak
tivitásuk hiánya elsősorban tanulm ányi nehézségeikre 
vezethető vissza.

Különösen az első két évben kell többet tanulniuk, 
hogy ledolgozzák hátrányaikat, nem m arad túl sok ide
jük folyam atosabb mozgalmi m unkát végezni. Ha viszont 
valaki az alsó évfolyamokon nem  kerül ebbe a „fény
csóvába”, akkor m ár nehezebb a párttagfelvételig elju t
nia, a négyéves időtartam  nagyon kevés ahhoz, hogy n a 
gyobb arányú mozgás következzen be az aktivisták kö
zött. Ezért kell tudatosabban törődni azoknak az em be
reknek a pártba irányításával, akik nem  él-aktivisták, 
nem a legelső vezetők között vannak.

Szintén ok lehet, hogy az oktatói pártcsoportok nem 
eléggé tekintik feladatuknak a hallgatók párttaggá neve
lését. Megfigyelhető, hogy az oktató párttagok közül 
egyesek évente több em bert is ajánlanak a pártba, más
képp fogalmazva, kialakult egy kör, akik ajánlóként sze
repelnek, s ez a kör viszonylag szűk. Tehát az oktatói 
párttagoknak is vannak még feladataik a pártépítéssel 
kapcsolatban.

A többi, szintén jelentős feladatról ezúttal nem beszél
tünk. Reméljük, megfelelően érzékeltettük azt a nagy 
m unkát és felelősséget, amely párttag ja inkra vár és 
am elyet az egyetem fejlődéséért tesznek.

S remélem azt is, hógy e m unkáról a Közgazdász 
is rendszeresen tájékoztatja az o lvasókat

Földes Péter

Mindenkit érdeklő 
témák

( F o ly ta tá s  a  2. o ld a lr ó l)  
a  határidős alkalm azás érdemi 
értékelésére csak a bevezetést 
követő harm adik évben, az 
első érdem i, a  m unkatervek

alapján végzett értékelések és 
az új minősítések, valam int az 
új szerződések megkötését kö
vetően tudunk  m ajd vissza-, 
térni.

AZ OKTATÓGÁRDA 
TOVÁBBI FEJLESZTÉSÉVEL 
KAPCSOLATOS FELADATOK

. M int a követelm ényrendszer 
kidolgozása és a határozott 
idejű munkaviszony létesítése 
kapcsán em lítettük, ezek a 
m unkálatok m ár közvetlenül 
összefüggésben álltak  meg
lévő oktatógárdánk színvona
lának  em elését célzó káder

fejlesztési tevékenységünkkel. 
Ez utóbbi feladatot azonban 
több más terü leten  is igyekez
tünk  megoldani. E rre irányuló 
m unkánk néhány további leg
főbb m ozzanatát ta rtju k  fon
tosnak megemlíteni.

A FIATAL OKTATÓK 
HELYZETE ÉS TOVÁBBKÉPZÉSE
A káderfejlesztési m unká

ban kiem elt figyelmet érdemel 
a fiatalok szakm ai fejlődésé
nek előmozdítása, a helyzetük
ben jelentkező, fejlődésüket 
akadályozó tényezők elhárí
tása. Erről a kérdésről tehát 
részletesebben adunk számot.

Az elm últ években figyelm et 
érdemlő kezdeményezések szü
le ttek  a létszám ban és arányai
ban m egnövekedett fiatal ok
tatói gárda szervezett tovább
képzésének segítésére. Ezzel 
összefüggésben term észetesen 
le kell szögezni, hogy e m unka 
oroszlánrészét a tanszékeken, 
a  tanszékvezetők, illetve más 
tapasztalt oktatók irányító-se
gítő m unkájával kell megol
dani. Mintegy intézményes ke
rete t is biztosít ehhez az a 
kialakult és üdvözölhető gya
korlat, hogy a tanszékekre ke
rülő gyakornokok, illetve fiatal 
tanársegédek a  tanszék által 
irányított egyetemi doktori 
disszertációs m unkákkal kap
csolódnak a tanszéki ku ta tá 
sokhoz, illetve folytatják mód
szeres továbbképzésüket.

A gyakornokok és fiatal ok
tatók szakm ai fejlődésének, 
továbbképzésének segítéséül 
az egyetem önerőből megfele
lő szervezeti kereteket is ki
alakított.

Tapasztalataink szerint a
továbbképzésre oktatási,
de kutatási szempontból is 

szükség van.

Ennek egyik form ája a To
vábbképző Intézetben folyó 
szak-közgazdászképzés, am ely
ben fiatal oktatóink közel 80 
százaléka vesz részt. Ez az út 
nem  jelent azonban teljes 
megoldást, a fiatalok vélem é
nye sem egyértelm űen pozitív. 
Probléma, hogy az egyes sza
kok tan tárgystruk tú rája  és az 
oktatók érdeklődése nincs 
szinkronban, más szakok tá r 
gyainak hallgatása pedig csak 
elvileg lehetséges, gondot okoz 
a vizsgára való felkészülés, stb.

A fiatal oktatókkal együtt ki 
kell alakítanunk — a jelenlegi 
rendszer fenntartása m ellett — 
a szervezett továbbképzés 
újabb form áját, keretét is. A 
fiatalok igénylik a ku ta tás
módszertani továbbképzés szer
vezését, am it egyetem ünk 
több, nagy tapasztalattal ren
delkező vezető oktatójának 
irányításával szeretnénk meg
oldani a következő tanévtől.

E tanévben megszerveztük a 
pedagógiai képzést, első félév
ben külső szakem berek bevo
násával, jelen félévben a

külső előadók m ellett egyete
m ünk oktatói is közreműköd
nek a  kurzus módszertani 
anyagának feldolgozásában.

A fiatalok szakm ai fejlődését 
segítik a korábban szervezett 
intenzív nyelvtanfolyamok is. 
Jelenleg az öt világnyelv bár
melyikét tanu lhatják  heti 4+ 2  
órában a Nyelvi Intézet okta
tóinak irányításával és ez eset
ben is az egyetem finanszíro
zásával.

A jövőben a rra  kell töre
kedni, hogy a m unkatervek ké
szítésekor a  szakm ai képzés 
m ellett

az ideológiai továbbképzés 
is konkrét megfogalma

zásra kerüljön,
kiemelten tartalm azzon speci
ális feladatokat és esetenként 
magasabb politikai iskolára is 
küldjük őket. Figyelembe véve 
a nem  közgazdász végzettségű 
oktatók magas arányát, meg
gondolandó ideológiai-politikai 
képzésük a párt- és KISZ- 
szervezettel közös szervezés
ben.

A fiatal oktatókkal kapcsola
tos káderm unka eddig — bár 
m egkísérelt — m egoldhatat
lannak bizonyult további fel
adata a gyakorlat megisme
rési lehetőségeinek biztosítása. 
Az egyetemi pádból katedrára 
kerülő fiatal tanárnak  nincs 
lehetősége a közgazdasági gya
korlat igazi megismerésére. 
Az átm eneti kihelyezés nem  
já r t  sikerrel. Más lehetőségek 
egyelőre nem  nyíltak. Az át
hidalást a vállalatokkal, intéz
ményekkel való kapcsolat ki
építése, a szerződéses munkák, 
illetve kutatási tém ák jó meg
választása jelenthet.

Am int erre m ár utaltunk, az 
utóbbi években kiem elten ke
zeltük a pályakezdő fiatalok 
bérezését — alapbérüket az 
egyetemi átlagot messze meg
haladóan em eltük ugyan, de az 
így is igen alacsony. Jellemző, 
hogy fiatal oktatóink alapbéré
ben alig 50 forintos különbség 
van, jövedelemviszonyaik v i
szont lényeges eltérést m utat
nak. Az 1973/74-es adatok 
alap ján  a módszertani tanszé
ken dolgozó tanársegédek havi 
1450 forint, a közgazdasági tan 
székeken 1150 forint, az ideoló
giai tanszékeken 400 forint 
mellékjövedelem mel rendel
keztek.

í g y  azonos korú, nagyjá
ból hasonló munkát végző 
fiatalok a nivellált alap
bér mellett erősen diffe
renciált jövedelemmel ren
delkeznek, ami feszültsé

get okoz.

AZ INTÉZMÉNYESÍTETT 
ALKOTÓSZABADSÁG
O ktatógárdánk színvonalá

nak emelését szolgálja az auto
matikus alkotószabadság in
tézményének bevezetése egye
tem ünkön az 1974/75 tanévtől. 
Az előkészítés során kidol
goztuk az alkotó- és önkép
zési szabadság intézményének 
elveit. Ezek szerint

minden egyetemi oktató 
és kutató számára négy- 
évenként egy félév alkotói 
szabadságot biztosítunk.

Irányelveket adtunk ki, 
amelyben külön kitértünk  e 
szabadság felhasználásának

céljára, azokra a külön lehető
ségekre, am elyeket a nők, a 
hosszabb időn keresztül köz
terheket viselő m unkatársak 
szám ára biztosíthatunk. Ugyan
csak meghatároztuk, hogy a 
tanszékeknek négyéves sza
badságtervezetet kell kidolgoz
niuk, am elyben előre m egje
lölik az egyes m unkatársak 
szabadságolási tervét. Ugyan
csak előírtuk, hogy a szabadság 
igénybevétele előtt m indenki
nek rövid m unkatervet kell 
készítenie, am it a tanszéki ér
tekezleten kell jóváhagyni és

(Folytatás az 5. oldalon)
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nevelőmunka, hatékonyságáért A NEVELOTAN A R O K ItflN K A JA
A kollégiumokban dolgozó 

nevelőtanárok tevékenysége 
évek óta problémás, máig is 
m egoldatlan kérdésé a kollé
giumi nevelőm unkának. Sze
repük, feladatuk, jogaik, kö
telességeik tisztázatlanok, a 
kollégiumok általános műkö
dési szabályzata is csak a kö
vetkezőket em líti: „A kollé
giumi közgyűlés kétévi idő
ta rtam ra  kollégiumi nevelőta
nárokat választhat, akik a 
kollégium oktató-nevelő tevé
kenységét segítik. Tevékenysé
güket a kollégium közgyűlésé
nek, a kollégium bizottságá
nak  határozataival összhang
ban folytatják, m unkájukat a 
Kollégiumi Tanács irányel
veinek megfelelően a kollé
gium igazgatója irányítja, és 
ellenőrzi.” Ennyit és semmi 
többet. Nem is csoda, ha a ne
velőtanárok megítélésében tel
jesen eltérő és sokszor homá
lyos elképzelések élnek a köz
véleményben. Az így kialakult 
helyzet azért figyelemre m él
tó, m ert a nevelőtanárok gya
korlati tevékenységükkel elvi 
útm utatásaikkal közvetlenül 
befolyásolják a kollégiumi kö
zösségi élet m unkáját és az 
állam i irányítás is legfőkép
pen a kollégiumi igazgatókon 
és nevelőtanárokon keresztül 
érvényesül.

A ta rthata tlan  állapotra m ár 
a kollégiumi nevelőmunka 
helyzetével foglalkozó anyag 
is felhívta a figyelmet: „vég

bem ent egy általános libera- 
lizálódási folyamat, am inek 
hatására szinte semmilyen é r
demi követelm ényt nem  tá 
m asztottak a kollégisták egy
mással szemben, a  tagság a ve
zetőséggel és a vezetőség a 
tagsággal szemben sem. Ilyen 
körülmények között a kollé
giumi önkorm ányzat is foko
zatosan ennek az állapotnak a 
kifejezőjévé vált, a kollégium- 
igazgató, a nevelőtanárok és 
az önkorm ányzati szervek tel
jesen elvesztették irányító és 
befolyásoló szerepüket. . .  Köz
rejátszott a  helyzet k ialakulá
sában „az a tény, hogy az 
egyetem vezető testületéi 
hosszú éveken á t nem  tűzték 
önálló pontként napirendjükre 
a kollégiumi m unkát, hogy a 
kollégium vezetői és nevelő
tanárai kizárólag fiatalok, ese
tenként nagyon fiatalok vol
tak ”.

A tervezet alap ján  most ke
r ü l  sor m ajd érdemi, átfogó 
rendezésre, a nevelőtanárok 
helyzetére azonban ebben az 
anyagban sem fordítunk érde
m ének megfelelő hangsúlyt. 
Pedig a nevelőtanárok szere
pének mielőbbi tisztázása 
azért is fontos lenne, m ert az 
alább összegyűjtött nézetek 
is bizonyítják, m ennyire 
ellentmondásos véleményeket 
hallani — kollégiumigazgatók, 
nevelőtanárok, diákvezetők és 
a  kollégisták — körében.

Az utóbbi időben egyre többen igénylik egyetemün
kön a jelenlegi kollégiumi helyzet felülvizsgálatát, az 
érvényesülő pozitív, illetve negatív tendenciák feltárá
sát, kollégium ainknak az egyetemen belül elfoglalt ta r
talmi, illetve strukturális helyzetének lemezését. A Köz
gazdász is szeretné segíteni a helyzetfeltáró vizsgálato
kat, ezért a jövőben rendszeresen közöl olyan írásokat, 
amelyek a kollégiumok szerepét, az ott folyó munka 
értékelését tárgyalják. Elsődleges szerepet szánunk azok
nak a cikkeknek, amelyek a kollégiumi neveléssel, a 
közösségi élettel foglalkoznak, m ert a hatékony kollé
giumi nevelés felm érhetetlen hatással lehet a szocialis
ta szakemberképzésre, az egész egyetemi oktatásra. Más
részt — s ez az előzővel szoros összefüggésben áll — 
kollégiumi nevelésünkben, kollégiumaink közösségi életé
ben az utóbbi időben sajnos, egyre inkább negatív ten
denciák is megnyilvánulnak. Éreztetik hatásukat és 
sokszor lehetetlenné teszik a korábban felm erült prob
lémák megoldását is.

nyíre lenne megoldható, ha 
főállású tanárok segítenék a 
munkát. Egyik foglalkozna a 
közművelődés-, ideológiai-poli- 
tikai-szakm ai képzéssel, segíte
né a kultúrbizottságot, infor
mációkat, ötleteket adna, szer
vezné az esteket, programo
kat vezetne. Egy intenzív kul
turális élet sokat segíthet kö
zösségi nevelőm unkában. Az 
em berek érdeklődők, várják  a 
programokat, csak egy vezető 
kellene, aki ténylegesen irá 
nyítaná őket. A m ásik tan ár 
az alapközösségi m unkával 
foglalkozhatna, nem csak az

ülésekre járna, haiíem ism er
né is a kollégistákat, beszélget
ne, foglalkozna velük. Jó len
ne, ha a  tanárjelöltek kivá
lasztásánál a DB véleményezé
si jogot kapna, illetve a  nem 
megfelelő tanár esetében kér
hetné annak leváltását.

Jövő tanévtől bevezetik az 
új követ élményeket, elenged
hetetlen, hogy a  tanárok ötle
tekkel, napi m unkájukkal se
gítsék a  kollégiumi m unkát. A 
jelenlegi állapotok m ellett 
azonban ez nehezen képzelhe
tő el.

4. monológ: a kollégista
Legyen a  feltételrendszer 

következetes, tehát a nevelő
tanárokat is vonják be a kol
légiumok vezetésébe, szerveze
tileg is legyenek tagjai a kol
légiumi bizottságnak.

A feltételrendszer kidolgo
zásában is azok vegyenek 
részt, akik benne élnek ebben 
a  m unkában, értenek hozzá.

Végül le kellenne szögezni: 
annyi most a tennivalónk, 
hogy m indezt kam pánym unká
ban fél év a latt megoldani nem 
lehet. Olyan átm eneti idő
szak következik, amelyhez tü 
relem  kell. Ahhoz azonban, 
hogy a  nevelőtanároktól töb
bet követelhessünk, a  hátteret 
is meg kell terem teni.

3. monológ: a DB-titkár

1. monológ: az igazgató
— „A kollégiumok nem szo

ciális intézmények. Ez csak 
egyik funkciójuk lenne, ennél 
többet kell adniuk. Ebbe be
letartozik a közösségteremtés 
is. A közösség azonban spon
tánul, ritkán  alakul ki, az em
bereket nevelni kell a közös
ségre, művelni kell őket. En
nek  a követelm énynek a 
diákbizottságok nem  m inden
ben tudnak eleget tenni, ezért 
szükséges a nevelőtanárok je
lenléte.

F iatal oktatók ők, akiknek 
négy-ötéves tapasztalatuk van 
a  kollégiumi m unkában, akik 
m ár diákkorukban is az aktív 
em berek közé tartoztak, fel
adatuk  a közösségre nevelés, 
a  politikai-, ideológiai-, kultu
rális-, tanulm ányi m unka erő
sítése, a szabad idő hasznos el
töltésének megszervezése. Ez 
nagy jelentőségű feladat, hisz 
az a cél, hogy a vidékről fel
került, esetleg hátrányos hely
zetű kollégistáknak legyen le
hetősége ezeken a területeken 
tapasztalt hiányosságait pótol
ni. M indezekért az igazgató fe
lelős, de m ajdnem  ennyire fe
lelősök a nevelőtanárok is. 
Nekik kell összhangot terem 
teni a diákvezetőkkel, hogy az 
állam i vezetés hatékonyan te
vékenykedhessen.

Legtöbb helyen felosztják az 
alapközösségeket és ki-ki a 
m aga területével — tanulm á
nyi feladatok, kulturális m un
k a  — foglalkozik. Mindez nem 
je len t m erev szétválasztást, 
csupán konkrét feladatot, 
am ely azonban nincs m eghatá
rozva, s a kollégiumi vezetés
ben betöltött szerepüket sem

tisztázza a működési szabály
zat. Nem ellenőrzik, nem  érté 
kelik  a m unkájukat, egym ás
sal sincs kapcsolatuk. Így szó 
sem lehet tapasztalatcseréről, 
beszámoltatásról. Pedig ez 
hiányzik, m ert így nem  ju t 
szerephez sem  a felelősségük, 
sem az, ha jól végzik m unká
jukat. Sokan ezért nem  veszik 
elég komolyan a feladataikat.

K iválasztásuknál term észe
tes, hogy 200—300 em ber vé
lem ényét nem  lehet kikérni, 
és egyéb — főleg szociális 
— szem pontokat is figyelembe 
kell venni. Például kik azoa, 
akiknek m egoldatlan a lakás- 
helyzetük, akiknek mozgalmi 
m últjuk  van, akik ism erik a 
kollégiumi életet. Előfordul, 
hogy külsős nevelőtanárokat 
is választanak, ezt én szemé
lyes tapasztalataim  alapján  el
lenzem, m ert a külsősök a leg
jobb igyekezet m ellett sem 
képesek bekapcsolódni a haté
kony m unkába.

A bentlakó tanárokat b ár
m ikor felkereshetik, részt ve
hetnek a rendezvényeken, sze
m ük előtt zajlik  a  kollégiumi 
élet. Tudom, hogy az egyetem 
nincs olyan helyzetben, hogy 
m éricskéljen, válogasson. Le
lassult a gyakornokok fölvéte
le, az idősebbeknek is több
nyire van lakásuk. Aki megbí
zatást vállal, bizalm at kap, an 
nak nagy lelkesedésre van 
szüksége és sok lem ondásra 
szám íthat. Jelen pillanatban 
lelkiism eret kérdése, ki hogyan 
végzi a m unkáját, rem élhető
leg a kollégiumi tanács tá r
gyalni fogja a  nevelőtanárok 
helyzetét és megoldást is ta 
lá l majd.

A nevelőtanárok az igazga
tó m ellett irányító funkciót 
lá tnak el. Részt vesznek a 
DB-üléseken, beosztjuk őket 
alapközösségek mellé. Így az 
alapközösségi üléseken is részt 
vesznek, ha szólnak nekik. 
M -gtárgyalják az ak tuális fel
adatokat, -társadalm i m unkát, 
a lakógyűlés előkészítését, hű
tőszekrény-takarítást, stb. Az 
a legnagyobb baj, hogy nem 
ism erik a  ko llégistákat.. .  Őket 
sem ismeri senki, legfeljebb az 
a  néhány küldött, aki részt 
vett a választásokon. M unká
juk  nincs meghatározva, s m i
vel nem  ism ernek senkit, a 
közösségteremtésben sem  tud
nak segíteni.

A tanulm ányi m unkát, a kor
repetálásokat a tanulm ányi 
felelős szervezi, a kultúrm un-

kát a  DB kultúrosa. Próbál
nak közeledni — DB-ülésen 
beszélünk is róla — de ennél 
tovább nem jutunk. Talán a 
kiválasztásuk sem szerencsés, 
nem nagyon népszerűek, nem 
hiszem, hogy a  diákok adná
nak a  szavukra. Tudom, sok
szor nincs is választási lehe
tőség, m ert olyan kevés a  je 
lölt. Ezt szóvá is tették. De 
m iért nem lehet akkor olyan 
nevelőtanárt választani, aki 
ha nem  is az egyetemen ka
pott stá tust: szívesen végezné 
ezt a feladatot.

A m ai helyzetben csak elvi 
dolgokban segítenek, a gyakor
latban szinte semmit. Gyak
ran  hiába keressük őket, any- 
nyi az elfoglaltságuk: szak
mai, tudományos m unka, ér
tekezletek. Nem tudom, m eny-

Az az igazság, hogy a kol
légisták többségének fogalma 
sincs arról, hogy kik a  nevelő
tanárok, és m it kellene csi
nálniuk. Ok egyébként itt lak
nak a  kollégiumban, szobát 
kapnak, és ha jól tudom 500 
forin t fizetést is mellé. Szerin
tem  az egész csak a rra  jó, 
hogy egy-két évre megoldják 
a rászoruló fiatal oktatók szo
ciális helyze té t. . .

Köszönésre se m éltatják az 
em b e rt. . .  Csak esténként szok
tam  látni egyiket-m ásikat, 
am ikor a portán telefonálnak.

Év elején lakógyűlésen vá
lasztottuk őket, de hogy ki
ket? Nem, értem, m iért vá
lasztottunk külső nevelőtaná
rokat, akik még annyira sem 
érnek rá, m int az ittlakók.

Teljesen fölöslegesek, egy 23 
éves „felnőtt” em bert m ár nem

kell nevelni. Amikor elsősök 
voltunk, emlékszem a  Veres 
Pálné Kollégiumban jó volt, 
hogy segítettek az eligazodás
ban, a  tájékozódásban. III—IV. 
éves korban m ár nem  sok 
hasznukat látom.

★
Az elkövetkezendő időszak

ban a  kollégiumi szemléletfor
m álás terén, jelentős változá
sokat terveznek az illeté
kesek. Ezek megvalósításának 
egyik feltétele a kollégiumi ne
velőtanárok helyzetének tisz
tázása, feladataik, tevékenysé
gük pontos meghatározása, 
m ert m in t az elhangzottakból 
is k itűnik  egységes szem lélet 
és lefektetett elvek nélkül 
m unkájuk megítélésében nagy 
ellentmondások, alapvető fél
reértések tapasztalhatók.

Sebők János

Segíts a szakmunkás- 
tanulóknak!

A szakm unkástanuló-in
tézeteket patronáló szakbi
zottság sajnos elég ism eret
len az egyetemi hallgatóink 
körében, pedig igen fontos 
feladatunk van. A kerületi 
szakm unkástanuló-intéze

tekben próbáltuk segíteni a

2. monológ: a nevelőtanár
A nevelőtanárokkal szemben 

tám asztható legfőbb követel
mény: ism erjék a  kollégistá
kat. Csak így képzelhető el 
bárm ilyen munka. Ezért ked
vező a kislétszám ú kollégiu
mok helyzete. Szerintem haté
kony nevelés csak úgy kép
zelhető el, ha a  vezető testü
let — így a  nevelőtanári gár
da is — évről-évre változatlan 
m arad. A kollégiumi elhelye
zésre is nagyobb gondot kelle
ne fordítani. Az állam i csopor
tokat kell alapul venni, mert 
ez a  döntő. Ha szükséges, akár 
a  dem okratizm us háttérbe 
szorításával is, m ert ez a fa j
ta  „d iktatúra” a  közösségért 
van. Ez az elsődleges szem
pont, m ert amíg a közössége
ket nem  alakítjuk  ki, nem  be
szélhetünk nevelőtanári m un
káról sem. Egyfajta lehetőség 
lenne, ha az I. évben Török

bálint, a  II. évben a Veres 
Pálné és a  M akarenko utcai 
kollégiumok fogadnák a  diá
kokat, ahol szigorúan állam i 
csoportonként helyezném el 
őket. A Kinizsi utcai kollégi
umban pedig egy kar — egy 
épület — egy szoba megoldást 
követelném, vagyis az állami 
csoportok em eletenként kollé
giumi alapközösségek is len
nének.

Csak „bentlakó tanárok” le
gyenek. Tekintélyt csak kis
csoportban (közösségben) le
het elérni, úgy hogy a tanár a 
diákok között él. E rre Török
bálin t a legjobb példa. Tekin
tély t kívülről nem lehet sze
rezni. Megfelelő m unkát azon
ban csak megfelelő feltételek 
m ellett lehet végezni. Például: 
legyen a tanároknak szavaza
ti joguk a Kollégiumi Ta
nácsban. A KOLLÉGIUMBAN (Fotó: ESZES)

gyerekek politikai, tanu l
mányi és — szeptembertől 
m ár — kulturális fejlődését 
is.

M int a  Kongresszusi Le
vél is kiemelte, ez m a el
sőrendű feladat, a jövő 
szakm unkásgárdájának a 
kinevelése, azoknak a  fiata
loknak a képzése, akikre a 
jövőben társadalm unk tá 
maszkodni fog.

Ezek a  gyerekek, sajnos, 
elég nehéz helyzetben van
nak. Többségük az ország 
különböző területeiről jött, 
általában  tanyáról, kis fa
luból és mo6t kollégiumban 
laknak. A gyerekek tudás
szintje, általános tájéko
zottsága nagyon gyenge 
színvonalú.

Ezért kell nekünk segíte
ni és jó lenne, ha ezt a 
problém át egyetemi hallga
tóink többsége a szí
vén viselné és kötelességé
nek érezni a  segítségnyúj
tást.

M unkánk három  részből 
áll: a kiem elt feladat a po
litikai vitakörök vezetése, 
am it 5 kerületi iskolában, 
több csoportban végzünk. 
Ez előre m eghatározott te
m atika szerint történik.

Második rész a tanulm á
nyi patronálás, ezt eddig 
két, szeptembertől m ár va
lószínűleg négy iskolában 
csináljuk. Tantárgyaink: 
kémia, fizika, m atem atika, 
m agyar és történelem .

A harm adik feladat a 
kulturális élet szervezése, 
eddig egy iskolában folyik, 
az egyik elsős csoport vég
zi. Ősztől ez m inden isko
lában elkezdődik. I tt gon
dolunk ism eretterjesztő elő
adások, útibeszámolók, 
film vetítések tartására , il
letve arra , hogy meghívjuk 
őket az egyetemi ku ltu rá
lis programokra.

E rre nem csak egyének, 
hanem  KlSZ-alapszerveze- 
tek jelentkezését is várjuk.

K érjük mindazokat, akik 
kedvet éreznek ahhoz, hogy 
a szakbizottságban dolgoz
zanak, jelentkezzenek, vagy 
a k iadott jelentkezési lapo
kon, vagy a K lSZ-bizottsá- 
gon található borítékba te
gyék be nevüket egy cédu
lán.

M indenkit várunk!
Tortlai András,

a szakm unkástanuló
intézeteket patronáló 
szakbizottság vezetője

T



BUSÓJÁRÁS MOHÁCSON Mindenkit érdeklő 
témák

(FOTO: ESZES)

ÍRÁSOS ADAT 1783-ból 
m arad t fenn, am ely a  m ohá
csi busójárást emlegeti. Eb
ben az egyházi körök felké
rik  a Városi Tanácsot, hogy 
„vessenek véget a botrányos 
népi szokásoknak”.

A jelenleg élő hagyományok 
szerin t a törököt busó álarcba 
öltözött férfiak kereplőkkel, 
kürtökkel felszerelve űzték ki 
a városból. Ez nem  bizonyí
to tt tény, ugyanis a várost 
1687 őszén Szebenyi György 
m agyar hajdúi foglalták visz- 
sza. A szokások pedig csak ké
sőbb, 1698 u tán  vándoroltak 
be Mohácsra.

Eredetét inkább a „felvonu
lás” szóval lehet magyarázni, 
hisz poklada sokáéul átöltö
zést, átváltozást, újjászületést 
jelent, m íg busónak a felvo
nuláson részt vevő álarcos 
férfit nevezték. A hagyomány 
szerint a poklada két részből 
á l l : farsangvasárnap előtti 
kedden a kicsinyek farsangja 
és farsangvasá'm ap reggeltől 
húshagyó kedd estig a felnőt
teké.

A gyerekeket szüleik átöl
töztették, a  fiúk  leányruhát, 
a lányok pedig fiú ruhát kap
tak, arcukat átlátszó vászon
nal. később harisnyával ta 

karták  el. B andákba verődve 
nagy za jja l vonultak házról 
házra, ahol bejelentették a 
háziaknak, hogy m egérkezett a 
farsang, vége a télnek, itt  a 
tavasz. Megjelenésük a  ház
belieknek szerencsét jelentett, 
ők pedig kalácsot, édességet 
kap tak  jókívánságaik ju ta l
m á u l

FELNŐTTEK pokladáján 
m inden 45—50 év a la tti férfi 
részt vett. A ház asszonyainak 
segítségével otthon öltöztek 
fel. Lábukra csizm át vagy b a
kancsot húztak, legtöbbjük 
busógatyába bújt, am it alapo
san kitöm tek szalm ával és el
kötötték a szárát. Felsőtestük
re  fordíto tt ru h á t húztak, 
am elyet öv helyett derékba 
borjúkötéllel szorítottak le. 
Ezen hord ták  az elm aradha
ta tlan  marhakolom pot és az 
ajándékokat: mosófa. vízhor
dófa, guzsaly stb. Öltözékük 
leglényegesebb darab ja a fűz
fából faragott álarc volt. A 
képeken általában  látható  á l
arcok eredetük szerint a leg
fiatalabbak. A régebbi erede
tűéit m ind em beri arcot áb
rázoltak, az arcvonásokat 
meglehetősen részletesen dol
gozták ki, az o rr  vékony, a 
szemöldök ívelt és az áll 
gömbölyded.

Az egy bandába tartozók 
kora reggel gyülekeztek a k ü r
tös hívó szavára. A k ü rt 2—3 
m hosszú, kettéhasított, k i
vájt és gúzzsal újból összeállí
to tt fűzfából készült, hangja 
10—12 km -re is hallható volt. 
A m enet a kürtös házától gya
log indult ú tjára. Egyik em 
b er a kürtö t v itte  a  vállán, 
egy m ásik állandóan fújta, a 
többiek kerepeltek, buzogá
nyaikkal hadonásztak. A k ü rt
hordozó busónál ham uval 
m egtöltött zsák is volt. Ezzel 
kergették el a gyerekeket az 
útból.

A TÜLKÖLŐ, kereplő, ko- 
lompot rázó busócsapat tu la j
donképpeni célja  az volt, hogy 
házról házra járva jókívánsá
gait fejezze ki, varázslatait e l
végezze és részesüljön azokból 
az étel-italadományokból, 
am elyet sehol sem  tagadtak 
meg tőlük. A kiszem elt ház 
elé érve kürtte l je lt adtak, 
buzogányaikkal megdöngették 
a kaput. Bebocsátásuk után 
nagy za jja l végigjárták az 
egész udvart. Az épületek 
sarká t megveregették, az istál
lóban m egkerülték az állato

kat, közben a ham uzsákos em 
ber a  tornác földjére és az Is
tálló szalm ájára, valam int a 
küszöbre ham ut szórt. Ezek
nek a cselekedeteknek a célja, 
m ind a ház, m ind a  bent la 
kók, valam int állataik  meg
óvása m indenféle betegség és 
pusztítás ellen.

Közben a  busó csapat el-el- 
látogatott a  6okácnegyed fő
terére, ahol tűz köré gyűlve 
tréfálkozva dudaszóra „kólót” 
jártak .

Régebben „tisztességes nő” 
nem  m ent ki az utcára, leg
többjük ablakból leste a  bu 
sókat. Az utcán levő nőket a 
busók lefogták, m egtapogat
ták.

Voltak női ruhába öltözött 
férfiak is, áki’k nem ét csak be
hatóbb vizsgálat u tán  sikerült 
megállapítani.

A NÉPSZOKÁS középpont
ja  a tavaszi napforduló méltó 
megünneplése volt. A Mohá
cson meghonosodott népszo
kás term észetesen évszázado

kig nem  m arad t változatlan. A 
busójárás az európai ku ltu rá
lis hagyományok része. Kötő
dik a magyarországi álarcos és 
egyéb varázsló szokásokhoz. 
Igazán sok hasonlóságot azon
ban a balkáni folklórral m u
tat, hiszen a  mohácsi sokácok 
hagyom ányaként m arad t fenn 
napjainkig.

Kár, hogy m anapság sok
szor fosztják meg az ősi nép
szokást eredeti tartalm ától, s 
teszik vendégcsalogató idegen- 
forgalmi látványossággá.

Fábián Gusztáv

Vélemény—vélemény—vélemény

Szakosodás?
Közgazdászok leszünk. Leg

alábbis ezzel a céllal jöttünk 
ide az egyetemre, s  hogy 
m ennyire sikerül céljainkat 
elérni, az elsősorban ra jtunk  
m úlik. P ár év m úlva m ind
egyikünk zsebében o tt lapul 
m ajd  a  diploma, de vajon 
m ennyire meghatározó, hogy 
ezt m elyik szakon szerezzük 
meg? Vagy ennek nem  kell 
tú l nagy jelentőséget tu lajdo
nítani, hiszen úgyis nagy lesz 
„mozgási” lehetőségünk?

H am arosan dönteni kell az 
elsőéveseknek — hogyan to
vább a  szakosodást illetően. 
Sok szó esik errő l m ostaná
ban  a hetente ta rto tt szaktá
jékoztatók, KISZ-gyűlések, 
egyéni beszélgetések kereté
ben. De vajon elég-e ez? Egy
általán, ezek a tájékoztatók 
adnak-e m élyebb inform áció
ka t vagy m aradnak  az á lta lá 
nos, sőt helyenként felületes 
ism ertetéseknél? A tapasztala
tok ez utóbbit m utatják . Töb
beket kérdeztem  például, hogy 
m it tudsz a külgazdasági 
szakról? Nyelvek — vágták rá  
gyorsan a választ. S ez m in
den? Vagy nézzük akár a 
pénzügy szakot: errő l tényleg 
nem  kaptam  kellő felvilágosí
tá s t senkitől sem. Ügy tűnik, 
a  többség szinte ugyanazokkal 
az inform ációkkal rendelkezik 
az egyes szakokról, m in t am i
kor idejött az egyetemre. Hogy 
ez m ennyire kevés — főleg, 
ha azt is figyelembe vesszük, 
hogy az 1976/77-es tanévtől 
sok változás történik  az egyes 
szakok oktatásában — az egy
értelm ű. Hogy csak egyet em 
lítsek a módosulások közül: 
úgynevezett a lternatív  blok
kok között kell m a jd  m inden

kinek kötelezően választania, 
érdeklődéséhez, esetleg későb
bi m unkájához kapcsolódva.

Nem á r t azonban m agunk
ból kiindulni, s részben egyet 
is értek  azzal a véleménnyel, 
hogy: aki igazán akar, az meg
ta lá lja  a m ódját, hogy kellően 
tájékozódjon, végső döntése 
előtt. Igaz, egyénekről van 
szó, m indenki megpróbál m ajd 
jól „elhelyezkedni”, de a kö
zösségre, a K lSZ-alapszerve- 
zetekre legalábbis ilyen nagy 
felelősség hárű l: meggyőzni az 
egyéneket esetleges „irreális” 
elképzeléseikről. Persze nehe
zebb kérdés a MIVEL. Me
lyek a főbb orientáló ténye
zők? M ennyire ism erjük egy
m ás képességeit beállítottsá
gát, terveit ahhoz, hogy a 
KISZ-alapszervezet is bele
szólhasson az egyének dönté
sébe? M ennyire veszik figye
lembe az alapszervi jellem zé
seket a szakosodásnál?

Többek között ezek a kérdé
sek m erültek  fel a  m últ héten 
ta rto tt KISZ-gyűlésünkön, 
ahol éppen a szakosodás ke
rü lt előtérbe és semmi sem 
tűn t egészen „kristálytisztá
nak” ezzel kapcsolatban. Ná
lunk is felm erült a problém a: 
b á r a szaktájékoztatókon m in
dig részt vettek  néhányan a 
csoportból, egyöntetű volt a 
vélemény, hogy ezek korán t
sem  bizonyultak alaposnak. 
M iért? Ism ertették az egyes 
szakok tantárgyait, az egyes 
tárgyak óraszámait, pontosan 
felvázolták előttünk a lé t
szám keretet, nagy vonalakban 
szó esett az elhelyezkedési le 
hetőségekről . . .

Alig hallhattunk azonban a 
lényegről: nem  fogalm azták

meg pontosan az egyes szakok 
szakmai követelm ényeit, m i
szerint a cél bárm ely szakon 
az „alkotva tanulás” kell hogy 
legyen, m egpróbálni az elm é
let-gyakorlat egységét biztosí
tani az új, oktatási rendszer 
keretein belül. Jó, jó, szükség 
volt a rra  is, hogy tudjuk, m i
lyen tárgyakat tanulunk, m i
lyenek az esélyek az egyes 
szakokra való bejutásra, de 
úgy érzem, többségüknek, ha 
van is m ár valam ilyen szépen 
„felépített” elképzelése — le
hetett volna befolyásolni szak- 
választásában.

Az sem  le tt volna rossz, ha 
m eghívtunk volna egy-egy 
fiatal, pályakezdő közgazdászt, 
aki beszélt volna m unkájáról, 
m ennyire tud ja hasznosítani 
az elm életben tanu ltakat a

gyakorlatban — egyszóval sok 
m inden elm aradt, de talán 
még nem  késő! Jó lenne, ha 
mindenki kaphatna bővebb 
írásos tájékoztatót, vagy igény 
esetén lehetne az egyes fóru
mokhoz, tanszékekhez fordul
n i segítségért.

Hogy m iért beszéltem m ind
errő l? A célunk azonos: 4—5 
év után "kikerülve az egyetem 
ről, nem  szeretnénk „botcsi
ná lta” közgazdászok lenni, ha
nem  kellő szakmai tu d ássa l 
helyes közgazdasági szemlélet
te l rendelkező szakemberek, 
akik nagym értékben kívánják 
hasznosítani az egyetemen ta 
nultakat. Addig még sok idő 
van: ne sa jnáljunk még né
hány szót vesztegetni a szako
sodásra!

— kocsi —

Megalakult a közművelődési 
bizottság

F ebruár 27-én — a minisz
térium i u tasítás értelm ében — 
m egalakult egyetemünkön is a 
közművelődési bizottság,
am ely a  ku ltu rá lis bizottság 
örökébe lépett.

Feladata lesz az egyetem 
közművelődési tevékenységé
nek irányítása — az egyetemi 
hallgatók és dolgozók politi
kai, ideológiai, szakmai és á l
talános műveltségének fejlesz
tése; a perm anens önművelés 
igényének kifejlesztése és éb
ren ta rtása ; a  kommunista 
szakemberképzés eredm ényes
ségének fokozása.

„Nemcsak a cégér átfestésé
ről van szó” — hangsúlyozta 
dr. Gondi József oktatási rek
torhelyettes, a  bizottság elnö
ke, m ert a közművelődési bi
zottságnak sokkal szélesebb 
körű politikus, a közösségi ak
tivitásra építő közművelődési 
tevékenységet kell folytatni,

m in t elődjének, a kulturális 
bizottságnak.

Az új bizottság első ülésén a 
következő napirendi pontok 
szerepeltek:

1. É rtékelték a  leköszönő 
kulturális bizottság m unkáját.

Dr. Gondi József ism ertette 
a bizottság előtt álló feladato
kat és javaslatot te tt az egye
tem  közművelődési tevékeny
ségének a megszervezésére.

A kultúrosztály, a KISZ-vb 
és a központi klub kultúr- 
m unkájáról és a következő 
félév konkrét feladatairól tá r 
gyaltak.

2. M egvitatták a  közműve
lődési bizottság 1976. évi költ
ségvetési tervezetét.

A közművelődési bizottság 
m unkájának részletesebb is
m ertetésére a  következő lap
számban részletesen is visz- 
sza térünk.

(Folytatás a 3. oldalról)

az alkotószabadságről vissza
térve, ugyanezen fórum  előtt 
jelentésben kell beszámolni a 
végzett m unkáról, am i egy
arán t lehet kutatói, tankönyv
írói, továbbképzés jellegű is.

A NŐK HELYZETE
O ktatógárdánk színvonalá

nak fejlesztése szempontjából 
külön kell kezelnünk a nők 
helyzetének ügyét. Az elm últ 
tanévben ezt a rendkívül 
nagyfontosságú káderpolitikai 
kérdést az egyetemi tanácsi 
külön m unkabizottságának a 
gondozására bíztuk. Alapos 
vizsgálatok nyomán most ké
szült e l a m unkabizottság je 
lentése, amely a m unkatervnek 
megfelelően még ebben a tan 
évben az egyetemi tanács elé 
kerül. M iután első ízben ke
rü lt sor ilyen átfogó vizsgálatra 
és vezető állam i testület elé 
terjesztésre egyetemünkön, 
több alapkérdés vár megol
dásra. A jelentés által fel-

Javasoljuk az intézm ény
fenntartását, s az egyes karok, 
illetve tanszékek arányos, a  
kereteknek megfelelő részvéte
lének biztosítását. Ehhez rend
szeres vezetői beszám oltatást
— és ahol ez nélkülözhetetlen
— központi segítséget kell biz
tosítani.

tá r t  tények alapján döntésre 
vár több, a nők bérezésével 
kapcsolatos kérdés,

változásokat kell elérni a
tisztségekbe való bevonás 

tekintetében,

a legnagyobb lem aradás azon
ban a szakm ai teljesítm ények
ben jelentkezik, ami, m int a 
jelentés is hangsúlyozza, nem  
elsősorban egyetemen belüli, 
hanem  sokkal inkább családi 
okokra vezethető vissza. An
nál inkább egyetemi feladat 
azonban, hogy női m unkatár
saink szám ára kedvezőbb fel
tételek biztosításával töreked
jünk  a kedvezőtlen körülm é
nyek ellensúlyozására.

ELŐLÉPTETÉSEK
A káderm unka egyik fontos 

terü lete a m unkatársak  okta
tási-nevelési és kutatási fel
adatainak pontos m eghatáro
zásával egyidejűleg az elő
menetel feltételeinek és le
hetőségeinek m eghatározása 
is. Ez a m unka elsősor
ban a tanszékeken folyik 
a folyamatos minősítési, ká
derfejlesztési, illetve tudo
mányos tervek elkészítése ke
retében. A tanszéki állásfog
lalások kialakítása nyomán 
kari szintű egyeztetésekre és 
véglegesítésekre kerül sor. 
Ennek alapján az elm últ évek
ben is a legtöbb esetben folya
matos, átgondolt előkészítő
m unka előzte meg a m unkatár
saink fejlődését kísérő előre- 
sorolási, előléptetési javaslato
kat. A javaslatok elbírálása 
során

nagyobb mértékben érvé
nyesült a kádermunka 

demokratikus jellege,

a kinevezéseket a hatáskörök 
szerinti illetékes testületi ja 
vaslat, vélemény előzte meg, 
vagyis szélesebb ism eretekre 
támaszkodó, tárgyilagos, kö
rültekintőbb véleményalkotás 
volt megfigyelhető. A követel
m ényrendszer kidolgozása to
vábbi segítséget ad e m unká
hoz.

M indezek nyomán 1973-ban 
hét egyetemi docensi, 1975-ben 
pedig négy egyetemi tanári és 
hat egyetemi decensi kineve
zésre került sor.

Javasoljuk, hogy a m unka
te rv  szerint aktuális egyéni és 
tanszéki káderfejlesztési terve
ket dolgozzák ki, a kari tervek 
pedig összesítsék a következő 
évek előléptetési céljait (bele
értve az ezzel kapcsolatos kö
vetelm ények meghatározását). 
Egyben javasoljuk ez eljárási 
szabályzat megfelelő átdolgo
zását.

KIVÁLÁS, MINŐSÉGCSERE, FEJLŐDÉS
Az elm últ időszakban is ko

moly veszteségek érték  egyete
m ünket legtapasztaltabb okta
tóink egy részének távozásá
val. A távozások egy része 
fontos egyetemen kívüli fel
adatok ellátásával történő 
megbízatás következménye. 
Egyes esetekben azonban tan 
széken belül jelentkező m un
kahelyi körülm ények váltották 
ki a távozásokat. E vesztesége
ket nem  pótolja, hogy más 
m unkahelyre távozott oktató
ink egy része félállással to
vábbra is dolgozik egyetem ün
kön. Hasonló kvalitású főál
lású oktatókat pedig — részben 
anyagi okok m iatt, de részben 
az egyes tanszékek befogadó 
hajlandóságának hiánya követ
keztében — általában nem  tu d 
tunk  alkalm azni.

Ezzel is összefügg, hogy a 
korábbi időszakban elvileg 
szükségesnek tekintett és meg
h irdetett minőségi cserék te 
kintetében úgyszólván semmi
lyen előrehaladásról nem  be
szélhetünk. Egyetlen esetben 
sikerü lt csupán egészségi okok
ból alkalm atlanná vált oktató 
státusának megszüntetése. 
Egyetlen esetben sikerült csu
pán egészségi okokból alkal
m atlanná vált oktató státuszá
nak megszüntetése. Egyetlen 
esetben sem néztünk szembe 
problem atikus m unkatársaink 
ügyével. A tanszékeken sem
milyen javaslat nem  született 
minőségi cserére. Tevékenysé
günket álhum ánus motívumok 
is korlátozzák.

Nagyobb figyelm et kell 
ugyanakkor fordítanunk kö- 
zéngárdánk és vezető oktató
ink helyzetére, a negyvenes
ötvenes generációra.

Káderfejlesztési terveink
ben biztosítanunk kell a

nyugodt, biztonságos pers
pektívát.

Ehhez kívántunk néhány eset
ben hozzájárulni, am ikor e  ge
neráció tag ja it m entesítettük 
a m eghatározott időre történő 
kinevezéstől. Egyben biztosí
tani kell azonban a m egreke
dés elkerülését segítő ösztön
zést is. Az előléptetés perspek
tívá it és az azzal kapcsolatos 
— megfogalmazott követel
m ényrendszerünknek megfe
lelő — igényeket pontosan 
meg kell jelölni, a soron kö
vetkező minősítésekben m ind
ezeket kifejezésre kell ju ttatn i.

Nagy figyelmet kell fordítani 
a műveltségi szin t sokoldalú 
továbbfejlesztésére, a tú lterhe
lés megakadályozására, a szük
séges egészségvédelemre, egész
séges életm ód ösztönzésére és 
kollektív segítésére. Ehhez a 
tanszéki közösségek és a  p á rt
csoportok tudatos tevékeny
sége is elengedhetetlen.

Javasoljuk, hogy újabb erő
feszítésekkel kíséreljük meg 
professzori és decensi karunk  
külső forrásokból történő meg
erősítését ’és ezt építsük be 
létszám - és káderfejlesztési 
terveinkbe.

K öveteljük meg a minőség
cserékre vonatkozó tanszéki 
állásfoglalások kialakítását és 
a követelm ények nem  teljesí
tése esetén szükséges konzek
venciák levonását.

Javasoljuk ugyanakkor a 
középgeneráció szakmai és 
egyéni gondjainak, terhe
lésének, életkörülményei
nek, egészségi viszonyai
nak általános áttekintését,

megfelelő fórum  előtti meg
v ita tását és a szükséges intéz
kedések kidolgozását.

FEJLESZTÉSI FELADATOK
K áderpolitikánk szem pontjá- kétéves tapasztalata. B ár a  

ból fontos összefüggésekre tanszékek fejlesztési m unkájá- 
hívja fel figyelmünket az egye- ban m ár az elm últ időszakban 
tem i fejlesztési m unkálatok (Folytatás a 6. oldalon)
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blokkok jegyzéke

A z  elm últ napokban egyete
m ünk képzéskorszerűsítési fel
adatának újabb munkafázisa 
záru lt le. Az Egyetemi Tanács 
által elfogadott és az Országos 
Oktatási Tanács által a tanév 
elején jóváhagyott fejlesztési 
irányelvek alapján, tanszéke
ink javaslata it figyelembe véve 
összeállították az új tanterv- 
tervezetet, valam int az alter
natív  tárgyak és tárgycsopor
tok előzetes jegyzékét, melyet 
az Egyetemi Tanács által k i
küldött feljesztési bizottság is 
megvitatott.

Képzési rendszerünk tovább- 
feljesztésére vonatkozó el
fogadott irányelveink szerint 
m inden szakon erősíteni kell

a képzés utolsó félévében 
azonban nem lépi túl a 28, il
letve a 25—28 órát, és sehol 
sem lépi túl az Egyetemi Ta
nács által elvileg elfogadott 
óraszám kereteket, de tovább 
kell ku ta tnunk  az óraszám - 
csökkentés lehetséges, racio
nális módjait. Megfontolás
ra  érdemes az a javaslat, 
mely a kötelező óraszám- 
csökekntés m ódját úgy képze
li el, (hogy felsőbb évfolya
mon egy-egy tárgyból előadás 
nélkül írjunk  elő vizsgaköve
telményt.

A tan terv i javaslatok egyez
tetése során több tárgynál je
lentkezett tartalm i párhuza
mosság. Az átfedések csökken

tése, a tananyagok egymásra 
épülésének fokozottabb bizto
sítása és nem utolsósorban 
kölcsönös tájékozódás érdeké
ben egységes elvek alapján, 
egységes rendszerű oktatási 
program  kidolgozása szüksé
ges. Ezek alapján  tantervi há
lótervet kell kiépíteni.

A kötelező tárgyak prog
ram jainak kidolgozási határ
ideje m árcius 15., az a lte rna
tív csoportokra m árcius 31-ig 
kell javaslatot tenni.

A tan terv i m unkálatok 
fontos része az alternatív  
tárgycsoportok kidolgozása és 
elhelyezése. Az alternatív  óra
keretek megoszlására a követ
kező javaslat született:

tan tárgyaira alapozott a lter
natív blokkokhoz a 9. félév
ben előre m eghirdetett egye
di alternatív  tárgyak csatla
koztathatók.

A hallgatók jelentkezését az 
5. félévben tervezzük, oly mó
don, hogy két blokk megneve
zését kérjük, ami lehetővé te
szi a szükség szerinti á tirá
nyítást, az egyenletesebb nall- 
gatói megoszlást.

A szakszeminárium  minden 
szakon a 6. félévben indul. 
Javaslatunk szerint a 9 fél
éves szakokon is három  fél
éves a szakszeminárium, tehát 
a 8. félév végén fejeződik be. 
A szakszem inárium -választás

a z  alapozó és kom plex kép
zést, beleértve a szak-, ágázati 
és módszertani tárgyak elm é
leti megalapozásának növelését 
is. Ezt a célt szolgálja, hogy 
a  kötelező alaptárgyak összes 
heti óraszám át mintegy 10 
százalékkal javasolják emelni, 
am ely két új tárgy indításával 
— K önyvviteltan és Termelés 
technika alapjai — és két új 
tárgy — a Közgazdasági elm é
letek  története és a Szocioló
giai tantárgyak — félévszá
m ának emelésével realizálódik.

Erősíteni kell a külgazdasági 
szemléletet, a szocialista világ- 
rendszer megismertetését, elő
térbe kell állítanunk a szolgál
tatási, s általában az emberi 
termelőerőkkel összefüggő köz- 
gazdasági kérdések művelését, 
fokozni kell a harmadik világ
ról szerzett ismereteket. E fej
lesztési célt szolgálja a Nem
zetközi, az Ipari és a Mező- 
gazdasági és Áruforgalm i sza
kon javasolt külkereskedelmi 
tantárgy, a Külgazdasági és 
Nemzetközi Kapcsolatok sza
kon a Világgazdaságtan okta
tásának lényeges bővítése. 
(Olyan alternatív  tárgycsopor
tok meghirdetése, m int pél
dául: a  fejlődő országok gaz
daságtana és a szocialista or
szágok gazdaságtana, a tá rsa
dalm i tervezés, a m unkagazda
ságtan, építőipari gazdaságtant.

Bővíteni kell a nyelvi kép
zést is. Jelenleg a nem  nyelv
igényes szakokon a kötelező 
idegen nyelv összes heti ó ra
száma 14, javaslatunk szerint 
32. Még a nem  nyelvigényes 
szakokon az óraszám tehát 
2,3-szeresére emelkedik, a 
nyelvigényes szakokon a nyel
vi képzés m inim álisan bővül, 
de egyben időben kiterjed, 
egyenletesebbé válik, ezzel ha
tékonysága az óraszám nál job
ban növekszik.

Növelni kell az alternációk 
lehetőségét.

A z  a lternatív  tárgyak jelen
legi heti összes óraszám a szak- 
szem inárium m al együtt 14—20 
óra, az új tantervi javaslat 
szerint 26—30 óra lesz, a tel
jes képzési idő 11—13 száza
léka.

Biztosítani kell a jelenlegi 
szakok — szakágazatok között 
fennálló követelm énykülönb
ségek csökkentését, az alapvető 
ágazati és funkcionális ismere
tek kötelező szaktárgyként 
való szélesebb körű oktatását. 
A  követelmények egységesíté
sét szolgálja, hogy a javaslat 
szerint jelentékenyen csök
ken a szakok közötti óraszám 
különbség. Ezt segíti a nyelv- 
oktatás fejlesztése is.

Csökkenteni kell a szakkép
zés és tantárgyaink szétapró
zottságát. Ebben a tekintetben 
lényeges előrelépés lesz, hogy 
a szakágazati oktatás legfőbb 
eredm ényeit beolvasztottuk a 
szakképzés szerkezetébe.
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Biztosítsuk a társadalmi-gaz
dasági fejlődés követelm ényei
hez rugalmasan alkalmazkodó  
(a tantervi és szervezeti kere
tek  változtatása nélkül) al
ternatív irányultság elvét. 
Ennek megfelelően a túlzott 
specializáció visszaszorításá
val egyidejűleg kell előrelépni 
abban, hogy a hallgatók ér
deklődésüknek megfelelően le
hetőséget nyerjenek egy-egy 
új kérdéskörrel való meg
ismerkedésre. a szakosodás 
igénye nélkül.

A kötelező óraszám az egyes 
szakokon és félévekben eléri 
m ajd, sőt m eghaladja a heti 
30 órát. (Az I. évfolyamon és

A z alternatív tárgyakra ren
delkezésre álló időalapból (az
I. évfolyam proszem inárium a 
nélkül) átlag heti 28 óraszám
ból kb. 14 órát tenne ki az al
ternatív  tárgycsoportok (blok
kok), hat órát a szakszeminá
riumok, és nyolc órát az egye
di alternatív  tárgyak óraszá
ma, a 8 és 9 féléves képzés
idejű szakokon egyaránt. Az 
alternatív  tárgycsoportok ok
ta tására m inden szakon a 6—
7—8. félévben kerül sor. Mi
után az alternatív  blokk nem 
a szakképzés további specia- 
lizálását szolgálja, hanem a 
képzés érdeklődés szerinti ki-

egészítését, esetleg éppen a 
komplexitás igényével, más 
területek megismerésének cél
jával, bármely tárgycsoport 
szakmegkötés nélkül választ
ható.

Ez azonban nem jelenti, 
hogy egyes blokkok kialakí
tásánál nem lehet figyelembe 
venni egy-egy szak sajátos is
m eretstruktúráját. Ilyen eset
ben más szakosok választását 
beszámolási feltételekhez le
het kötni, am it azonban az 5. 
félévben indítandó egyedi 
alternatív  tárgy m eghirdeté
sével elő kell segíteni. 9 fél
éves oktatási idejű szakok

nál nem követelmény az alter
natív  blokkhoz való kapcsoló
dás. A szakszeminárium és . a 
szakmai gyakorlat összefüggé
sét azonban biztosítani szüksé
ges oly módon, hogy a hallga
tók szakmai gyakorlaton való 
részvételét a szakszem ináriu
mot vezető tanszék szervez
ze, előzetesen egyeztetve a 
szakvezető tanszékkel.

A szakmai gyakorlatok te r
vezett időpontja egységesen 
m inden szakon a 6. félévet 
követő július és a 7. félévet 
követő február hónap. Az el
ső szakmai gyakorlatot lehe
tőleg m inden hallgató eseté
ben vállalatnál, szövetkezet
nél kell megszervezni.

A tanszékek által m eghirde
te tt alternatív  tantárgyak mel
le tt fakultativen a hallgatók 
szám ára kötelezően nem elő
írt bárm ely tantárgy is felve
hető.

Az egyetemi tanulm ányokat 
változatlanul diplomavédés 
zárja, am it a szakvezető tan 
székek szerveznek, a szaksze
m inárium -vezetők bevonásá
val. Jelen pillanatban párhu
zamosan két szakbizottságban 
folyik a tanárképzéssel kap
csolatos korszerűsítési m unka 
is, amelyről a . későbbiekben 
külön is beszámolunk.

A képzéskorszerűsítési m un
kálatok m eghatározott ütem 
szerint haladnak. Ahhoz, 
hogy a m unkatervnek megfe
lelően 1976. m ájusában végle
ges javaslat kerülhessen az 
Egyetemi Tanács elé, a követ
kező feladatokat kell h a tár
időre teljesíteni.

Kötelező tantárgyak
programjainak kidolgo

zása 1976. március 15-ig;

A lternatív
programjának

tantárgyak
kidolgozá

sa:
a) Képzési cél és tantervi

javaslat — 1976. március
31-ig,

b) Tem atika és a tárgyfele
lősök listája — április 15-ig,

c) Program részletes k i
munkálása  — m ájus 10-ig,

© Koordinált tanterv elő
terjesztése;

a) Feljesztési és PB Okta
tási bizottsága elé 1976. május 
15-ig,

b) Egyetemi Tanács elé 
1976. m ájus 31.

S. J,
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is szerepet játszott a tanszékek 
oktatási tevékenységével össze
függő káderfejlesztés, mégis 
nyilvánvaló, hogy az egyetem 
káderfejlesztési célkitűzései és 
teendői nem egyszerűen az 
egyes tanszéki káderfejlesztési 
célkitűzések összegezését je
lentik. Az egyetem előtt álló 
feladatok, a  kidolgozás a latt 
álló tan terv  a káderfejlesztés 
számos központi célkitűzését 
befolyásolja. A m unka ' jelen 
szakaszában is nyilvánvalóvá 
vált, hogy kisebb-nagyobb jól 
ism ert átfedések m ellett

nem egyszer nagyobb 
súlyú, nagyobb területe
ket érintő, a tanszékek 
közötti tantárgyi átfedé

sek állnak fenn.

Több esetben ugyanazon tan 
tárgyat több tanszéken is ki
fejlesztenek. A tan terv i m unka
II. féléves ütemezésében a 
program ok kidolgozása, illetve 
elfogadása kapcsán a hálóter
vezés eszközének segítségét is 
igénybe véve, központilag tö
rekszünk a nagyobb átfedések 
felszínre hozatalára. Ennek 
nem csak tan terv i vonatkozá
sait, de kutatási, káderfejlesz- 
té«. követelm ényeit is e kell 
vonni. Az átfedések kiszűrése,

az érdekeltekkel történő egyez
tetés utáni központi döntés 
belső kádertartalékokat tá rh a t 
fel. A képzés-fejlesztéssel kap
csolatos oktatási „m egrendelé
sek” bizonyos feladat-átcsopor
tosulással, egyes tanszékeken 
létszámstop alkalm azásával, a 
félállások átcsoportosításával, 
s különösképpen a továbbfej
lesztési lehetőségek oktatási 
feladatokhoz kapcsolódó el
osztásával. E területen az eddi
giekben csak minim ális ered
ményeket értünk  el.

Javasoljuk, a  fejlesztési 
m unkák káderpolitikai össze
függéseinek kidolgozását az új 
tan terv  elfogadását követően.

Személyzeti- és káderm un
kánk egyik fontos terü lete a 
különböző szintű vezetés szín
vonalának emelése, utánoótlá- 
sának tervszerű, megfelelő biz
tosítása.

Az elm últ időszakban e te rü 
leten több vonatkozásban fon
tos eredm ényeket értünk el.

Előrehaladást értünk  el ve
zető testületeink m unkájának 
tervszerűségében, rendszeres
ségében és kiegyensúlyozottsá
gában.

Ugyanakkor eredményesen 
töltötte be feladatát a tá rsa
dalmi és állami testületek 
m unkájának koordinálására 
hivatott vezetői négyszög.

BIZOTTSÁGI MUNKA
A vezetés erősítését, a dönté

sek dem okratikus előkészíté
sét, szélesebb körök bekapcso
lását szolgálja az az általános 
vezetési módszerként k ibonta
kozó tevékenység, am it az ad 
hoc bizottságok keretében foly
tatunk. Az elm últ időszakban 
úgyszólván minden, az egyete
met érintő fontos kérdésben a 
döntések előkészítése szélesebb 
körű bizottsági keretekben 
folyt.

Állandó testületeinket tehát 
az egyes feladatokra szerve
zett bizottságok széles köre 
egészíti ki, ami nem csak a kö
zös feladatok kidolgozásában 
való kollektív részvételt, a 
tapasztalatok széles körű ösz- 
szegyűjtését biztosítja, de az 
előkészítés dem okratikusabb 
m egvitatását is lehetővé teszi. 
Érdemes megemlíteni, hogy

a bizottságok jelentékeny 
részében a KISZ képviselői 
is részt vettek és részt 
vesznek, ami a hallgatói 
álláspontok figyelembe 

vételét segíti.

Javasoljuk a vezetés demok
ratizm usát szélesítő bizottsági 
döntés előkészítés további 
fenntartását, szélesítését; a fia
talok erőteljesebb bekapcsolá
sát e tevékenységbe.

K áderpolitikánk szem pontjá
ból figyelmet érdemel, hogy 
a korábbi időszakhoz képest az 
elm últ években az Oktatási 
M inisztérium által átruházott 
feladatok köre nagym értékben 
megnövekedett, ugyanakkor 
azonban a tisztségviselők 
szám a — az általános rektor
helyettesi funkció létesítéséről

UTÁNPÓTLÁS
Egyetemünk Iriilönböző szin

tű  vezető beosztású m unkatár
sai a párt politikáját értő, azt 
végrehajtani képes és kész 
egyéniségek. Többségük m un
kájában a politikai, szakmai 
és vezető készségbeli követel
mények jó egységben érvé
nyesülnek.

A vezetők kiválasztásánál 
általában jól érvényesült 
a hármas követelmény 

egysége.

Többségükben ezen elvek é r 
vényesülésének megnyilvánu
lásaként tek in thetjük  az el
m últ időszakban történt veze
tői megbízatásokat.

Egy turnus után viszonylag 
ritkán történik váltás külön
böző szintű vezető posztokon. 
Ezt azonban elvileg és legna
gyobb részt a gyakorlatot te
kintve sem ítélhetjük hibás
nak. A tanszékvezetői poszt 
esetében ugyanis nem  is ren
delkezünk e feladat ellátására 
alkalm as több „váltással”. Et
től függetlenül elvileg is le
szögezhető, hogy a jól bevált 
vezetők megbízatásának meg
hosszabbítása akár többször is 
feltétlenül indokolt.

eltekintve — nem  változott. 
K áderpolitikánk elemzése so
rán

elkerülhetetlenül jelentke
zik az átgondolt fejlesztési 

politika szükségessége.

Az elm últ hónapok tudom á
nyos tervteljesítési beszámolói, 
valam int tervkészítési m unká
latai különösen világossá te t
ték  például, hogy a tudom á
nyos m unka koordinációjának 
személyi feltételei az állami 
vezetés szintjén rendkívül kor
látozottak. A karokon Déldául 
nincs gazdája a m unkaterü
letnek. Ennek nyomán joggal 
jelentkezhet olyan igény, hogy 
a karokon a tudományos m un
kával foglalkozó másod d é
kánhelyettes m egbízatására is 
sor kerülhessen. Ugyancsak 
felm erülhet a tanárképzési 
m unka önálló, felelősi irányí
tásának erősítése olyan form á
ban, hogy a Tanárképző Bi
zottság elnökét vezetői pótlék
kal honorált tisztségként füg
getlenítsük. Az igazgatási 
m unka javítását segítheti — 
az OM által meghatározott 
időn belül kötelezően beveze- 
tendőnek íté lt — főtitkári tiszt
ség.

Nem a tisztségviselők szá
m ának m értéktelen növelése a 
cél, de a feladatok összefüggő 
rendszerében szükséges kiegé
szítéseket káderm unkánk 
egyik elem eként szükséges el
végezni.

Javasoljuk a szükséges veze
tői tisztségek körének kialakí
tását. szabályzatszerű kidolgo
zását, s bevezetésük kezdemé
nyezését.

Javasoljuk a vezetői tisztsé
gek káderutánpótlási tervének 
kidolgozását a következő 2—3 
évre.

Javasoljuk a tanszéki és ál
lami vezetés szintjének folya
matos fejlesztését szolgáló ká
derm unka erősítését, beleértve 
a hatáskörileg illetékes p á rt
fórum folyamatos beszámolta
tási és segítő tevékenységét.

Végezetül elmondható, hogy 
a káder- és személyzeti m unka 
eredm ényeinek elérésében igen 
nagy szerepe volt a  párt- és 
állami vezetés harm onikus 
együttműködésének. A felso
rolt, tárgyalt káderpolitikái 
döntések előkészítése és vég
rehajtása során az elm últ 
években maximális összhang 
volt, komolyabban nézetkü
lönbségek úgyszólván egyálta
lán nem jelentek. Egyes ese
tekben, s főként kari szinten 
fel-felbukkant a hatásköri 
lista téves értelmezése, a  dön
tési jogkör átvállalásának igé
nye is. Á ltalában azonban jól 
érvényesült a hatásköri lista 
alapján szükséges állásfoglalá
sok figyelembe vétele, s m ind
ez erősítette a káderpolitika 
körüli nyitott és nyugodt lég
kört.
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T avaszi
tö m e g sp o rt

A hosszú téli pihenő után 
tavasszal. m indig nagy 
pezsgés indul meg a tömeg
sportban. Az idei verse
nyeknek külön hangsúlyt 
ad az, hogy a KISZ IX. 
kongresszusa jegyében és az 
„Edzett Ifjúságért” jelvény- 
szerző akció keretében za j
lanak le. Ez a mozgalom 
meglehetősen újszerű az 
egyetemi és főiskolai sport 
terén, így megrendezése 
nem kis nehézséget jelen
tett, főleg olyan létesít
ménygondok mellett, m int 
am ilyennel KISZ-szerveze- • 
tünk tömegsportbizottsá
gának is szembe kell néz
nie. Azt azonban meg kell 
állapítanunk, hogy jó kez
deményezés és kisebb mó
dosításokkal alkalm as arra, 
hogy biztosítsa az egyetemi 
ifjúság sportprogram ját az 
egész mozgalmi évre.

Az „Edzett Ifjúságért” 
mozgalom keretében ren 
dezzük meg a kari lövész
bajnokságokat, még m ár
ciusban. Ezzel kapcsolat
ban felhívjuk az érdeklő
dők figyelm ét arra, hogy a 
lövészversenyen jól szerep
lők közül válogatjuk ki a 
most alakuló lövészklub 
tagjait, akiknek a  továb
biakban rendszeres edzési 
és versenyzési lehetőséget 
biztosítunk.

Bizonytalan még az atlé
tikai versenyek színhelye és 
időpontja, de ezeket m in
denképpen szeretnénk le
bonyolítani. Amennyiben 
az időjárás engedi m árcius 
24-én és 27-én kerülnek 
megrendezésre a következő 
versenyszámokban: rövid- 
és hosszútávfutás, magas- 
és távolugrás, súlylökés és 
gránátdobás. Mindenki 
többször is megpróbálkoz
hat a k iír t szintek teljesíté

sével, és az elért eredmé
nyektől függően kap arany
vagy ezüstjelvényt. Itt a 
hangsúly valóban csak a 
részvételen van, ezt mi sem 
bizonyítja jobban,- m in t az, 
hogy a bronz jelvény meg
szerzésének nincsenek elő
ír t szintjei, mindössze in
dulni kell a  versenyeken.

Az ősszel m egrendezett 
sikeres kari bajnokságok 
után tavasszal a három k ar 
és az első évfolyam csapa
tai küzdenek az egyetemi 
bajnokságért a különböző 
sportágakban. Fontos meg
jegyezni, hogy ezeken a 
bajnokságokon érvényes 
szövetségi igazolással ren 
delkező játékosok nem  ve
hetnek részt, m ivel nem  az 
a célunk, hogy azoknak te 
rem tsünk újabb versenyzési 
alkalm at, akik egyébként is 
rendszeresen szerepelnek 
valamilyen bajnokságban.

K osárlabdában a fiúk áp 
rilis 20-án és 22-én, a  lá 
nyok április 27-én m érik 
össze erejüket a bajnoki cí
m é rt A versengek színhe
lye a  Kinizsi utcai to rna
terem. Asztaliteniszben az 
egyetemi férfi, női, egyéni 
és csapatbajnokság az aulá
ban kerül megrendezésre 
április 21-én délután. Á pri
lis 28-án a  László Kórház 
pályáin versenyeznek a 
férfi és női k a ri csapatok a 
kispályás labdarúgásban 
Az egyéni versenyeket 
egyenes kieséses, a csapat- 
versenyeket pedig körm ér
kőzéses rendszerben bonyo
lítjuk  le, a  győztes csapa
tok érem díjazásban része
sülnek M indenkit kérünk, 
hogy lelkes részvétellel és 
sportszerű buzdítással se
gítse elő a  bajnokságok si
kerét.

Tóth Ferenc

S z e re te d  a  te rm é sz e te t?  S S S
Nemrég olvashattuk egyik 

napilapunkban Skerle Iván
nak, a tájékozódási futó szö
vetség ' főtltícárápak nyilatko
zatát, am elyben többek kö
zött arró l is szólt, hogy ha
zánkban ebben a sportágban 
lehet a leggyomsabban az él
vonalba kerülni. Azt m ár nem 
mondta, de hozzátehetjük, 
hogy akinek nincsenek ilyen 
tervei, az is ta lálhat szépsé
get ebben_ a sportágban, h i
szen a versenyek az ország 
legszebb tá jain  zajlanak. Ta
lán  nem  is tud ja  m indenki, 
hogy egyetemünkön is m űkö
dik tájékozódási futó szakosz
tály. amely m inden érdeklő
dőt szeretettel vár és hív tag
jai közé. Az edzési időponto

kat úgy állap ítják  meg, hogy 
m indenkinek jó legyen, te
h á t a tanulás m ellett is nyu
godtan lehet művelni ezt a 
sportot. A versenyek költsé
geit (utazás, szállás, étkezés) 
a testnevelési tanszék fedezi, 
és szerelést is kap mindenki. 
A tájékozódási futók azt 
mondják, hogy nem  kell fél
nie annak sem, aki nem  tud 
jól futni, hiszen a sportág 
nem csak futásból áll, hanem  
tájékozódásból, azaz térkép- 
és iránytűkezelésből is. De 
aki még ezen ism ereteknek 
sincs birtokában, az is köny- 
nyűszerrel elsajátíthatja. Akit, 
tehá t csábít a jó levegő és a  
term észet, mielőbb jelentkez
zen egyetemünk szertárosánál, 
Gyula bácsinál.

KSC- k ö z g y ű lé s
Az egyetem sportklubja feb-. 

ru á r  27-én ta rto tta  közgyűlé
sét. A megbeszélésen a 10 
szakosztály, m integy 70 kül
dötte vett részt. Az összejö
vetelnek k é t fontos napirendi 
pontja volt: az elm últ évi 
sportm unkáról való beszámoló 
és az új vezetőség m egvá
lasztása.

Török György ta n á r  ú r 
pozitívan értékelte az elvég
zett m unkát, hangsúlyozta a 
sport fontosságát, m in t az ok
tató-nevelő m unka fontos 
alkotórészét. A KSC fon
tos feladatának tek in ti a ver
senysport m ellett a  tömeg
sport fejlesztését. Ehhez ren 
delkezésre állnak az anyagi 
alapok, példa e rre  a jó l 
megszervezett sítábor 23 hall
gató és egyetemi dolgozók ré 
szére. Tervbe vettek nyári 
táborokat €£ további két sí
tábort a  következő téli 
idénybe. Ami a versenyspor
to t illeti — Török ta n ár ú r 
elmondotta —, hogy az egye
tem nek jelenleg 286 igazolt 
versenyzője van, melyből a 
lemorzsolódás csekély. A leg
több szakosztály élén kép
zett vezető áll, ennek is 
köszönhető, hogy alacsonyabb 
osztályba való visszalépés 
nem történt. A továbbiakban 
a beszámoló m éltatta a szak
osztályok m unkáját, kiemel
ve a női röplabda, kosárlabda 
és a férfi kosárlabdacsapat 
eredm ényes szereplését. A 
többi szakosztálynál stagná
lás vagy csak lassú fejlődés 
tapasztalható. Ezt bizonyí
tották a beszámolót követő 
hozzászólások, amelyeknek 
zöme a tom aterem hiányra 
panaszkodott. (Karate, kézi

labda, sőt a női kosárlabda- 
csapat is kevesli az edzéslehe
tőséget, fiú kosarasaink a  
vidéki mérkőzésekhez az egye
temi buszt szeretnék gyak
rabban megkapni.)

Felvetődött olyan gondolat 
is, hogy a sportolási lehető
ségek m egjavítására, új lé 
tesítm ények építésére az 
egyetem hallgatói szívesen vé
geznének társadalm i m unkát. 
A gyűlésen részt vevő IX. 
kerületi tanács végrehajtó b i
zottságától kiküldött képvi
selő egy ham arabb megvaló
sítható  ötletet vetett fel, 
mégpedig a IX. kerületi is
kolák szabad tornaterm eiben 
ta rtan i az edzések egy ré 
szét, cserébe az utánpótlásit 
zömében ezekből az iskolák
ból szerveznénk.

A beszámoló és az ezt kö
vető vita Molnár Sándor tan
székvezető ta n á r  ú r zársza
vaival é r t véget.

Az elkövetkezendő négy 
évre a  vezetőség tagjai: dr. 
Kreskai Ferenc, Molnár Sán
dor, Török György, Bognár 
Imre, dr. Tóth András, V a
dász István, Nádai Pál, Tóth  
Ferenc és Galambos Ágnes.

A  számvizsgáló bizottság 
tag jai: dr. Baliz Rezső, dr. 
Márton Ferenc és Ném ethy  
Gábor. A közgyűlés utolsó 
felszólalója dr. Bora Gyula az 
1978-tól kezdődő erőteljesebb 
testnevelés oktatás szükséges
ségéről szólt a fiatalság (saj
nos!) egyre gyengébb, fizikai 
felkészültségének m egjavítá
sáért.

Petrich Ákos

Ki nyert február 25-én?
Néhány harm adéves külke- 

resból és belkeresből álló cso
port m ár hetek óta gyűjtötte 
a kérdéseket, szervezte a ver
senyt, melyre február 25-én 
kerü lt sor a „Kinizsi” kollé
gium klubjában. Az összejö
vetel címe: K ülker—bélker 
vetélkedő. A terem ben két ol
dalra elkülönülve helyezkedett 
el a két szak. Középen a já 
tékvezető társaságában egy- 
egy csapatkapitány dobott a 
kockával, ennek alapján kap
ták  a csapatok a kérdést, s 
nekik kellett meghatározni, 
hogy a csapat hány pontért 
válaszolja meg azt (1—5-ig le- 
hetétt licitálni), jó válasz a 
kért pont, rossz válasz, mínusz 
ez az összeg.

A kérdések a művészeti, po
litikai és sporttém ák köré cso
portosultak. A szellemi vetél
kedésbe tréfás feladatok meg
oldását is beiktatták. Ilyenek 
voltak a sörivás, képeslap
gyűjtés megadott időtartam  
alatt, kirakós játék, és még 
egyéb feladatok.

A pontszámba, nagyon ötle
tesen beleszámították a rész
vételi arányt, vagyis a m egje
lentek számát. A tanszéki ki
m utatás szerint 1,7 külkeres 
„ér” egy belkerest. Mivel a 
megjelentek közül 92 külkeres, 
és közel 70 belkeres volt, így 
a plusz pontot a belker kap
ta. K. E.

M AGYARORSZÁG
NYERTE

A TENISZ 
EURÓPA-KUPÁT

INNSBRUCK UTÁN 
-  M O N T R E A L  E L Ő T T G o n d o la to k  a z  o lim piáról

A z  1976-os év egyik kiem el
kedő társadalm i eseménye az 
olimpia. A játékok tekintélye 
nő, ezt nemcsak az átlagem be
rek millióinak figyelme, ha
nem  az újságok címoldalai, a 
nemzetközi politika eseményei 
is igazolják, köztük — szomo
rú  paradoxon — az em lékeze
tes m üncheni terrorakció is.

Szokás szerint a sport nem 
csak két hétre kerül reflektor- 
fénybe, hanem  az egész olim
piai évben több szó esik róla, 
m int m áskor. Kiváló alkalom 
ez arra, hogy nyilvánosságot 
kapjanak egész sportéletünk 
gondjai, és ez elengedhetetlen 
a fejlődéshez. Mégis úgy tű 
nik, éppen az olimpia akadá
lyozza néhány sportágunk, a 
talán  egész sportmozgalm unk 
harm onikus fejlődését.

Persze, nem  az öreg Couber- 
tin  a  hibás, hanem  egy eltor
zult szemlélet. Bár a Nemzet
közi Olimpiai Bizottság alap
él vei rögzítik: a verseny a 
sportem berek, nem  pedig a  
nem zetek között folyik, mégis 
előrenyomul ez a  helytelen 
nacionalizm usra csábító szem
lélet, s nyilvánosságot is kap, 
például az úgynevezett „nem 
hivatalos” pontverseny napon
kénti közlésével. Ügy látszik, 
m intha ezen a mérlegen m ér
nék a világ országait, egyesek 
hajlam osak a pontokból mesz- 
szemenő következtetésekre,

pedig a táblázat még az egyes 
országok sportjának  színvona
lát sem tükrözi hűen. Hogy 
m iért? A fő okok: nem  m in
den jelentős sportág szerepel 
az olimpiai műsoron (például 
az asztalitenisz, tenisz nem) a 
hivatásos sportolók nem  in
dulhatnak, s végül: ha egy or
szág erőforrásait egyes olim
piai ágakra összpontosítja, 
jobb eredm ényt érhet el, m int 
egy harm onikusan fejlett 
sportéletű ország. Nos, úgy 
látszik, mi éppen ebbe a hi
bába estünk.

Magyarországon m anapság 
sportágak és egyesületek szá
m ára szinte kizárólagos érték
mérő az olim piai pont. Ezzel 
kezdődik az egyesületi veze
tők év végi értékelése, a fel
m utatható  pontokkal jelentős 
h ibákat lehet eltakarni.

Az egyes sportágak fejlesz
tési lehetőségeit meghatározó 
csoportosítás is az olimpiai 
pontot emelte trónra 1969-ben: 
az első csoportba kerültek  az 
olim piai szereplést (pont és 
érem) jelentősen befolyásoló, 
a másodikba a versenysport 
fejlesztését, elsősorban meny- 
nyiségi vonatkozásban erősen 
befolyásoló sportágak, a h a r
m adikba a maradék. így ke
rülhetett például a kajak-kenu 
valam int a  súlyemelés az első 
kategóriába, a jóval népsze
rűbb és az egész világon gyor

san fejlődő tenisz és kosár
labda a  másodikba, a  jégko
rong pedig egyenesen a h a r
madikba.

Nem arról van szó, hogy a 
besorolás egyszerűen badar
ság. A gondolat nagyon is 
érthető: erőforrásaink szűkö
sek, válogatnunk kell, m it 
akarunk fejleszteni. Az olim
pia túlbecsülése a többi világ- 
versenyhez képest szintén é r t
hető, hiszen — ahogy mondani 
szokták — kis ország vagyunk.

Talán feltűnt, hogy eddig 
sok m indenről esett szó, de a 
közönségről még nem. Pedig a 
publikum  m inden sporttelje
sítm ény éltető közege és vé- 
gülis a  sport a tömegszóra
koztatás egyik fajtája. Nálunk 
a sport ügyét valahol feljebb 
intézik, a közönséget kiskorú
ként kezelik, ha vannak né
zők, jó, ha nincsenek, úgy is 
jó. Látható ez a nézőterek ál
lapotából, a tájékoztatás szín
vonalából, a sportm űsor ösz- 
szeállításából.

Azt szokták mondani, ha 
színvonalas kiszolgálást aka
runk, meg kell fizetnünk az 
árát, akkor pedig négy-ötszö
rösére drágulnak a belépők. 
Igen ám, csakhogy az em lített 
szolgáltatások javításával is 
jelentősen növekedhetne a né
zőszám, a bevételt így is meg 
lehetne sokszorozni, (igaz, itt 
egy bűvös kör is van: miből

fejlesszük a szolgáltatáso
kat?) Az érdekeltség hiányáról 
van itt szó. A bevétel csupán 
jelentéktelen tétel a  klubok 
költségvetésében.

Szerintem  m ind a sport, 
m ind a népgazdaság érdeke, 
hogy elsősorban az úgyneve
zett közönségsportágakat fej
lesszük. Mi akadályozza e ké
zenfekvő gondolat érvényesíté
sét? Véleményem szerint egy 
dogma. Az tudniillik, hogy a 
sport nem  üzlet. A nnakidején 
ezzel határoltuk el m agunkat 
a professzionista sporttól, s 
ma is gyakran érvelnek vele. 
Meggátolja többek között a 
versenyzők státuszának végle
ges rendezését is.

Nem ttjdom belátni, m iért 
válna üzletté a sport, ha fi
gyelembe vesszük a  közönség 
igényeit, vagy ha a versenyző 
nyíltan kap pénzt teljesítm é
nyéért. Nem attól „üzlet” a 
sport (rossz értelemben), ha 
hivatásszerűen űzik, hanem ha 
m ások húznak hasznot a ver
senyző teljesítményéből.

Tudomásul kellene venni, 
hogy két különböző dolgot ne
vezünk sportnak: a  teljesít
m ényért folytatott m unkaszerű 
tevékenységet és az egészség- 
ügyi vagy szórakoztató célú 
játékot, testedzést. Persze, a 
két cél nem zárja ki egymást, 
de általában m egállapítható a

h a tár annak alapján, m elyik 
dominál.

Visszatérve az olimpiai pon
tok alapján  szám ított „furcsa 
gazdaságosságra”, nézzük meg, 
milyen károkat okoz. Elsősor
ban nem  is anyagi, kézzelfog
ható károkról van itt szó, bár 
ilyen is van. Az új létesítm é
nyeket gyakran csak néhány 
évig lehet használni, oly sebti
ben készítették el azokat, m ert 
éppen valam elyik létfontossá
gú felkészüléshez volt rájuk  
szükség.

A nagyobbik bajt a „fenn az 
ernyő, nincsen kas” politiká
ban látom. Az olimpiákon 
rendre jól szerepelnek ver
senyzőink, a  csapat eléri a 
célként kitűzött pontszámot. A 
sportágak élmezőnye közben 
szűkül, egyes ágakban lassan 
m ár középmezőny sincs a két- 
három  klasszikus mögött. 
(Gondoljunk utána, m ikor ka
pott ki utoljára hazai verse
nyeken Hargitai, Verrasztó, 
vagy Badari.) A biztonsági po
litikával nem  lehet elbukni: 
mindig bízhatunk a koncent
rá lt eszközökben, s ha nem, 
hát egy-két fanatikus edzőben, 
versenyzőben.

Milyen lenne hát a harm o
nikus sportmozgalom? Szó 
sincs arról, hogy „meg kellene 
szüntetni” sportágakat, csu
pán annak kellene több lehe
tőséget adni, am elyik népsze
rűbb.

így az állam  anyagi terheit 
is mérsékelni lehetne, illetve 
növelhetnénk a  tömegsport tá 
mogatását. Érdekes, de nem  
véletlen, hogy éppen azokat a 
sportágakat szereti a közön
ség, am elyek a tömegsport 
szempontjából leginkább szó- 
bajöhetnek: a labdarúgást, ké
zi-, kosár-, röplabdát, asztali
teniszt, csupán a vízilabda és a 
jégkorong „lóg k i”, ta lán  nem  
sokáig. Az alapsportágak (at
létika, úszás, torna) helyét el
sősorban a minőségi és tömeg
sport alap ja it egyaránt jelentő 
iskolai sportban látom. Min
den sportágnak m axim ális le
hetőséget adni lehetetlen, m in
dig lesz valahol kielégítetlen 
igény. Én csupán egy igazság
talan felosztás helyett egy ke
vésbé igazságtalant ajánlok.

Végül próbáljuk meg helyé
re tenni az olimpiát. A nagy 
találkozó igazi haszna az 
egész sportélet fellendítése 
lenne. Ahogy dr. Frenkl Ró
bert m ondja: egy jó sportmoz
galom könnyen kib ír egy 
gyenge szereplést is.

Persze, nagyszerű volt Bal- 
czó győzelme. Sokan fakad
tunk sírva utána. Nem akarom  
senkitől elvenni ezt a  szép 
örömöt, de ne feledjük, az 
olimpia csak eszköz, a cél m a
ga a sport.

Szabó Márton
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Egy levelező pályafutása
Első levél:
Felvettük. A beiratkozáshoz 

szükséges 5 db. közepes borí
ték sa já t címével ellátva. 
Ezenkívül beiratkozási kód
lap (a kódkockákat kitölteni 
szigorúan tilos!), jövedelem- 
igazolás (a tanácsi adócsoport 
p. i. 1. t. 1. x. pecsétjével), egy 
óriás rózsaszín boríték a 
Mennyország pontos címével 
és irányítószám ával, tand íj
megállapítási lap, és egyéb 
felmentési kérelmek. Aki nem 
iratkozik be, az késedelmi d i
ja t fizet.

Második levél:
Tessék mondani, m ikor kez

dődik a II. félév?
Harmadik levél:
Április 20-ig házi dolgozatot 

köteles készíteni. Beküldési 
határidő, m ájus 1.

Negyedik levél:
Az indexét azonnal ad ja  le, 

vagy kérvényezze tanulm á
nyai megszüntetését. M unkát 
vállalhat. 

ö tö d ik  levél:
Kérvény.
Kérem a tisztelt dékán elv

társat, hogy filozófiából ötödik 
utóvizsgát engedélyezni szí
veskedjék. Különös indokom, 
hogy még most sincs tanköny
vem.

Hatodik levél:
Beosztottuk az ipari kar 

ipar szakára. A határozat kéz

bevétele után nyolc napig fel
lebbezhet 

Hetedik levél:
Fellebbezés:
Tisztelt dékáni h ivatal! Ügy 

gondolom, véletlenül el tetszet
tek cserélni jelentkezési la
pomat, m ert én azon elsősor
ban a külker, szakot, másod
sorban a belker. szakot, h a r
madsorban pedig a pénzügyi 
szakot jelöltem meg. Kérem, 
panaszom sürgős felülvizsgá
lását, m ert m ár itt a  vizsga- 
időszak és nem  tudom, milyen 
tárgyakból vizsgázzak. 

Nyolcadik levél:
Buci Elek II. éves iparsza

kos hallgató. Express. Nem 
történt tévedés, ö n  valóban az 
agrár szakra került beosztás
ra. Vizsgakötelességeinek egy 
hét haladékkal tegyen eleget. 

K ilencedik levél:
Tisztelt dékán elvtárs! Az

zal a kéréssel fordulok Önhöz, 
hogy tudományos szocializmus 
című tárgyból részem re vizs
gafelm entést szíveskedjék ad
ni. Indokom, hogy három  he
te  doktoráltam  a m arxizm us 
—leninizmus esti egyetem ösz- 
szes szakosítóján és különben 
is ezt a tárgyat oktatom  a be
rekhalasi felsőfokú haltartósí
tás főiskolán.

Tizedik levél:
Nem küldött a beiratkozási 

dokum entum ok között boríté

kot. Ennek haladéktalanul te
gyen eleget. Húsz forint borí
tékkésedelmi d íja t a mellékelt 
csekken befizetni köteles. 

Tizenegyedik levél:
Kedves Technológia tan

szék! Sajnos decem ber 24-én 
nem tudok elmenni vizsgázni, 
m ert nekem kell otthon fel
díszíteni a karácsonyfát. Ké
rem, tegyenek á t  december 
31-ére. ha lehet, a délutáni 
órákra, m ert akkor jobb ked
vem van.

Tizenkettedik levél:
Kedves Technológia tan 

szék! A vonatom kisiklott, 
most kórházban ápolják a fe
jem. Kérem, tegyenek á t az 
orr-fül-gégészetre vizsgázni. 

Tizenharmadik levél:
Buci Elek IV. éves ipar lev. 

halig. Az indexét mi igenis el
küldtük Bereghalasra. A pos
tás úgy látszik, elvesztette. 
Erről mi nem tehetünk. Köte
les újból beiratkozni az I. év 
első félévébe.

Tizennegyedik levél:
T. Hivatal! Meg van az In

dex! De a  tandíjam at rosszul 
állapították meg. A lottó né
gyes találatom at is beleszámí
tották.

Tizenötödik levél:
A m ellékelt 15 kilós csomag 

az ipargazdaságtan stencile- 
Zett tananyagot tartalm azza. 
K érjük, jan u ár 15-ig küldje el

vizsgadolgozatát a  tanszék
re!

Tizenhatodik levél: 
Értesítjük, hogy a beküldött 

vizsgadolgozat elégtelen. A k i
küldött példalap még a január 
1. előtt érvénybelépő szabá
lyozórendszer szerint készült. 
A példák kijavítása m ár a ja 
nuár 1-i szabályozó rendszer 
szerint. Jelentkezzen utóvizs
gára.

Tizenhetedik levél:
Buci Elek V. éves ip. lev. h. 

M iért nem  iratkozott be? 
Tizennyolcadik levél:
Buci Elek V. ip. L b. szerve

ző. A diplomadolgozat beadási 
határideje június 20. 

Tizenkilencedik levél:
Az oklevélhez befizetni kö

teles. A határidő elmulasztása 
esetén nem lehet diplomás. 

Huszadik levél:
Kedves Dékáni Intézet! Én 

Buci Elek édesanyja vagyok. 
Kérem, most m ár ne küldjék 
ezeket a leveleket, m ert fiam 
két évvel ezelőtt az IBUSZ- 
szal Olaszországba távozott. 
Én ugyan u tána küldtem  a le
veleket, de ő nem  válaszolt. 
Amennyiben mód van rá, én 
szívesen folytatnám  a levele
zést önökkel. Ebben az eset
ben kérem  a diplom át Buci 
Elekné, született Dereglye Ro
zália névre kiállítani!

Tormai László

K É R V É N Y
J«>:Tisztelettel és illő kom oly

sággal, am int ezt e cikk lapbé
li helye is jelzi, fordulok egye
tem ünk vezetőihez és a refor
m ot előkészítőkhöz. Társaim  
nevében kérem, szíveskedje
nek a téli szakmai gyakorlat 
időtartamát meghosszabbítani. 
S még egy kérés, ha már itt 
tartok. Jó lenne az is, ha ta 
nulm ányainknak nem  az utol
só félévében döntenék meg a 
heti óracsúcsot. A  helyzet 
ugyanis, bármennyire is vicces 
a valóságot erősen súrolja. Az 
idei szem inárium ok és előadá
sok száma ugyanis nagyon ma
gas, ehhez hozzászámíthatunk 
néhány szigorlatot (a nyel
viekkel együtt) vizsgák és gya
korlati jegyek sokaságát, vala
m in t a legfontosabbat, am ely  
m indenkit a leginkább érdekel

a szakdolgozat elkészítését. S  
m ivel ősztől már a m unkahe
lyükön kapnak „ösztöndíjat”, 
így aligha kell kitérnem  a ta
nulm ányi fegyelem  kialakítá
sára.

A z  elm élyült kutatóm unká
nak, búvárkodásnak egyébként 
sem  kedvez e kettészakított 
szakmai gyakorlat, am elynek  
hatékonysága, s olykor ko
molysága is megkérdőjelezhető. 
Javaslatunk tehát ennek szel
lemében tömör, s velős. A z  
utolsó félévben a hangsúlyt in 
kább az egyéni munkára, s a 
szakszeminárium okra kellene 
helyezni, ez persze az utóbbi
nak a problémáit is érinti — 
s meghosszabbítani legalább 
még egy hónappal a szakmait.

—  15 —

A közgáz é len já r!
Egyetemünk szemmel lá t

hatóan egyre több területen 
igyekszik magához ragadni az 
elsőséget, kiemelkedni a többi 
felsőoktatási intézmény közül.

Ez azonban még nem sike
rül m aradéktalanul, hiszen 
vannak akik esküvel állítják, 
hogy a Keszthelyi Agrártudo
mányi Egyetem m enzáján 
sokkal rosszabbul főznek, nem 
beszélve a Soproni Erdészeti 
Egyetemről, am elynek szaká
csai egy továbbképzésen 
meglátva a nálunk osztott 
adagokat, sóhajtva m ondták: 
„Ebből az egyből mi leg
alább kettőt tudnánk kim ér
ni.” Nem folytatom tovább a 
sort, m ert most nem a meg
levő hiányosságainkról akarok 
beszélni. Van azonban egy 
terület viszont, ahol, merem 
állítani, megelőztük az ország 
összes egyetemeit, főiskoláit, 
sőt a hazánkban található va
lamennyi étterm et, bárt, 
presszót, színházat és mozit.

Egyetemista Fiúk és Lá
nyok! A ruhatárró l van szó. 
Gondolom eddig még nem so
kan tudtatok arról, hogy Ma
gyarországon először nálunk, 
az MKKE Kinizsi utcai kollé
giumának pénteki rendezvé
nyein vezették be a 2 forintos 
ruhatári díjat.

Ez még sehol áz országban 
senkinek nem ju to tt eszébe. 
M indenütt máshol hagyomá
nyosan 1 forintot kérnek. Le
gyetek büszkék, m ert miénk 
az elsőség, a kezdeményezés 
dicsősége. Mindenki, aki 
bennünket követ, az m ár csak 
epigon.

Amennyiben viszont úgy 
gondoltátok, hogy mégsem 
a diákoknál kellene egyedül

álló — a m agyarázat szerint 
deficitcsökkentő — eljárást 
bevezetni, a buli előtt vigyétek 
fel a kabátotokat egy kole- 
szos ismerős szobájába, 
ahogy azt sokan tették.

Ebből is látszik, hogy jó 
közgazdászok lesztek.

Sirola Miklós

Gondolatfos^lányok
X -et nagyon megviselte, 

hogy elvesztette egyetlen hoz
zátartozóját, önmagát.

☆
Egy közgázos naplójából: 

pályát változtatni sohasem ké-

Olvasom, hogy veszteséges a 
Concorde csodarepülő üzemel
tetése London és Bahrein kö
zött. A gépnek sokszor csak 
negyedét töltik meg az u ta
sok. Vajon az előadások nem 
veszteségesek?

Földes Péter:

ELETRAJZ
KOCSIKBAN ELBESZÉLVE

Először is: babakocsi, 
majd: villamos, valamint 
autóbuszkocsik 
ezután egy ideig 
gyalog
majd ennek eredményekép
pen:
Trabant
Wartburg
Zsiguli
mindezek után 
Mercedes (maszek) 
és Mercedes (állami)

nagyobb Merci (állami) 
még nagyobb Merci (maszek) 
majd egy Volvo 
s egy kedvező fordulat 
Merci
aztán ismét gyalog v 
néha villamosra is telik 
mentőautó (oda) 
mentőautó (vissza) 
mentőautó (oda) 
mentőautó (vissza) 
mentőautó (oda) 
halottaskocsi (vissza) 
ahonnan vétetett

Dr. Y„ a kitűnő szívspecia
lista sírjára elhelyezték tisz
telői koszorúereit is.

☆
A tisztviselő szolgálatba me

net felm ondta a szolgálatot.
★

Z. egy óvatlan pillanatban 
elkapta az influenzát.

☆
A. m ár a szakmai gyakorlat 

idején helyet kapott a Hiva
tal focicsapatában.

☆
A szemináriumon az is ki

derülhet, hogy m it nem  tud a 
tanár.

☆
C. k itú rta  társá t a vállalá

sából.
☆

H. vállalta, hogy értékeli a 
többiek vállalását.

☆
Az Igazgatási T itkárság hol

naptól szívesen áll a hallgatók 
rendelkezésére.

☆
A diplomavédéshez olyan 

opponenst kell választanunk, 
akivel egyetértünk.

a
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